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سرمقاله

اتصال دانش بنیان ها 
به زنجیره صنعت

شرکت های دانش بنیان، از 
شرکت های بسیار بزرگ و 
باسابقه گرفته تا شرکت های 
نوپــا، طیــف بزرگــی از 
شرکت ها را شامل می شوند. بهترین راهکار برای 
مجموعه های بزرگی که می خواهند از فرصت های 
دانش بنیان استفاده کنند این است که در صنعت 
خودشان شرکت های کوچک دانش بنیان را پیدا 
کنند و مشارکتی را با چنین شرکت های کوچکی 
به وجود آورند. از سوی دیگر هم راستا با دنیا باید 
پیش رفت. توجه به اتفاقاتی که در دنیا در حوزه 
دانش بنیان ها و شرکتها نوپا می افتد ضرورت دارد. 

باید همسو و همراه...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری 
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معاون علمی و فناوری:

دولت زیرساخت های ارتباط 
دیجیتال را فراهم کرد 

هر شرکت دانش بنیان سالانه بیش از یک میلیون دلار صادرات دارد

حمایت از توسعه صادرات دانش بنیان
صفحه3

صفحه2

تحویل  کامل  مسکن  مهر  تا  سال آینده 
وزیر   راه   خبر  داد:

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور، »داده« را مهم ترین لازمه توســعه 
هوش مصنوعی دانست و گفت:توسعه این فناوری 
در کشــور در گروی فراهم کردن زیرساخت های 
پردازش داده در بخش خصوصی است. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، برگزیــدگان جشــنواره »مصنوعی و 
آینده پژوهش« طی مراسمی که با حضور روح الله 
دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری و علیرضا مختارپور رئیس سازمان 
اسناد و کتابخانه ملی ایران برگزار شد، معرفی و تقدیر 
شدند. دهقانی با بیان این که تسلط بر فناوری هوش 
مصنوعی به عنوان یکی از فناوری های تحول آفرین، 
لازمه اقتدار و ارزش آفرینی اســت، افــزود: امروزه 
علم و فناوری به عاملی برای خلــق ثروت و قدرت 
تبدیل شــده و این در حالی اســت که در گذشته، 
علم صرفاً مولفــه ای از فرهنگ و تمدن به شــمار 
می رفت. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهــور ادامه داد: دانشــمندان قرون ۱۸ و 
۱۹ با این که دانشمندان برجسته و تراز زمانه خود 
بودند اما وضع مالی چندان مناسبی نداشتند اما از 
دوره ای به بعد زمانی که علــم، فناوری و در نتیجه 
ارزش و ثروت ایجاد کرد به یک عامل ثروت افرین 
تبدیل شد. به طوری که امروز علم و فناوری علاوه 
بر این که یک عامل فرهنگی تمدنی و ثروت آفرین 
هستند به یک عامل قدرت ساز تبدیل شده اند. وی 
با بیان این که فناوری، انسان را از بیرون تقویت و از 
درون تضعیف می کند، ادامه داد: درست از هنگامی 
که فناوری ماشــین به زندگی بشر وارد شد، انسان 
توانست کارهای عظیم و خارق العاده ای را در محیط 
پیرامون خود تحقق ببخشد، سازه های عظیم ایجاد 
کند، کارخانه های بزرگ و با حجم تولید بالا تأسیس 

کند و تجهیزات پیشرفته بسازد...

اجتماعی

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
با تشــریح جزئیات اجرای طرح امنیــت غذایی و 
هدف گذاری کاهش آمار سوء تغذیه طی پنج سال، 
گفت: »اختلال رشــد« مهم ترین معیار ورود به این 
طرح است و در صورتی که کودک جزو ۵ دهک اول 
باشد ماهانه یک میلیون تومان و برای دهک درآمدی 
۶ و ۷ ماهانه ۶۰۰ هزارتومان اعتبار در نظر گرفته شده 
است. احمد اسمعیل زاده درباره جزئیات اجرای طرح 
امنیت غذایی، گفت: این برنامه از مهرماه سال جاری 
با همکاری وزارت رفاه آغاز شــده است. روند به این 
صورت است که کودکان ۶ ماه تا ۵ سالی که به مراکز 
بهداشتی _ درمانی سراسر کشور مراجعه می کنند 
توسط بهورزان،   مراقبین و کارشناسان تغذیه ارزیابی 
می شوند و اگر حائز شرایط باشند، کد ملی آنها توسط 
ما به وزارت رفاه ارائه می شــود تا مورد حمایت قرار 
گیرند. وی با اشاره به اینکه »اختلال رشد« مهم ترین 
مبنا و معیــار ورود افراد به این طرح اســت، تصریح 
کرد: در واقع اگر کودکی در این بازه ســنی بر اساس 
معیارهای ما دچار اختلال رشد تشخیص داده شود 
باید مورد حمایت این طرح قرار گیرد. مدیرکل دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت افزود: اختلال 
رشد یعنی اینکه کودک بر اساس منحنی های سنی 
و جنسی، وزن گیری خوبی نسبت به قد و یا سن خود 

ندارد و یا قدش نسبت به سنش کوتاه تر است.
وی تاکید کــرد: وزارت رفاه این کــودکان را از نظر 
اقتصادی در سامانه معیشــتی خود ارزیابی می کند 

که مشخص شــود آیا این کودک به دلیل مشکلات 
اقتصادی دچار اختلال رشد شده یا خیر؟ اگر خانواده 
این کودک در دهک درآمدی یک تا ۷ باشند، کودک 
حائز قرارگیری در پوشش این برنامه است. در صورتی 
که خانواده کودک در دهک درآمدی ۸ به بعد باشند، 
کودک تحت پوشش طرح امنیت غذایی نخواهد بود و 
تنها کارشناسان ما به والدین آموزش می دهند که چه 
تغذیه ای مناسب وی است. او با اشاره به اینکه همان ۷ 
دهک اول نیز تقسیم بندی می شوند، توضیح داد: در 
صورتی که کودک جزو ۵ دهک اول باشد ماهانه یک 
میلیون تومان و برای دهک درآمدی ۶ و ۷ ماهانه ۶۰۰ 
هزارتومان اعتبار در نظر گرفته شده است. مدیرکل 
دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، افزود: این 
اعتبار ماهانه در کارت الکترونیکی شــارژ می شود و 
خانواده این کودکان تنها می توانند اقلام غذایی که 
ما مشــخص کردیم را خریداری کنند. به گفته وی، 
اقلام غذایی تعیین شده توسط وزارت بهداشت برای 
طرح امنیت غذایی مبتنی بر اقلام غذایی تامین کننده 
کالری و پروتئین مانند لبنیات، انواع گوشت، برنج، 
ماکارونی، تخم مرغ و... اســت. وی افزود: کودکانی 
که مشمول این بسته حمایتی شوند هر سه ماه یکبار 
توسط کارشناسان بهداشت ما ارزیابی می شوند و اگر 
روند مثبتی در تغذیه آنها مشاهده نشود در طی ۶ ماه 
از این برنامه خارج می شوند زیرا هدف این برنامه این 
است که اقلام غذایی برای بهبود تغذیه کودک مصرف 

شود تا وضعیت تغذیه او به شرایط مطلوب برسد.

دبیر بخش رادیوتئاتر چهل ودومین جشــنواره 
بین المللــی تئاتر فجر می گوید آثــار حاضر در 
بخش رادیوتئاتر جشنواره تئاتر فجر از نظر محتوا 
با شعار جشنواره همخوان هستند. امین رهبر، 
امین رهبر، دبیر بخش رادیو تئاتر چهل ودومین 
جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر اســت که از 
بیســت وهفتم تا ســی ام دی با حضور یازده اثر 
نمایشی در تالار ســایه و مشــاهیر تئاترشهر 
برگزار خواهد شد. امین رهبر درباره این بخش 
از جشنواره گفت: »پس از انتشار فراخوان، ۹۵ 
اثر به دبیرخانه ارسال شد که از این میان ۱۱ اثر 
به انتخاب فریبا متخصص، نــادر برهانی مرند و 
شهریار کرمی برای حضور در بخش رادیوتئاتر 

انتخاب شدند.«
او ادامه داد: »هشت اثر از مراکز استان و سه اثر از 
تهران برای این بخش از جشنواره معرفی شدند. 
یکی از آثار انتخاب شده، برگزیده بیست ویکمین 
جشنواره نمایش های آیینی-سنتی بود که البته 
پس از بررســی هیئت انتخاب در فهرست اجرا 
قرار گرفت.« دبیر بخش رادیوتئاتر با اشــاره به 
محتوای آثار حاضــر در این بخــش ادامه داد: 
»کارها از نظر محتوا با شعار جشنواره همخوان 
هستند اما لازمه و  اولویت اصلی انتخاب آن ها، 

کیفیت شان بود.«
رهبر با بیــان اینکه نمایــش رادیویی تلفیق دو 

مدیوم نمایش رادیویی و نمایش اســت، توضیح 
داد: »صداپایگــی و عنصر صدا نســبت به دیگر 
عناصر نمایش در این گونه نمایشــی از اهمیت 
بیشتری برخوردار است.« او افزود: »ما اگر تلفیقی 
بین رادیوتئاتر و تئاتر انجام می دهیم و مدیومی 
جدید ابداع می کنیم، برای جذب بیشتر مخاطب 
است؛ اما در این ابداع، عنصر صداپایگی است که 
اهمیت دارد. ممکن اســت این عنصر بیشترین 
بخش یــک اثر را در بــر بگیرد و ممکن اســت 
کمترین بخش آن باشد.« دبیر بخش رادیوتئاتر 
جشنواره همچنین گفت: »ما در این گونه نمایشی 
می توانیــم از بعُد صدا به همراه میزانســن های 

بصری استفاده های بهینه تری داشته باشیم.«
او توضیح داد: »در حــال حاضر تعریف واحدی 
در مورد رادیوتئاتر وجــود ندارد؛ چون کارهای 
پژوهشی در این راستا انجام نشده است و جوامع 
علمی هنوز به ســمت این هنر گرایش چندانی 
ندارند.« امین رهبر در پایان گفت: »خوشبختانه 
اقبال مخاطبان از این گونه نمایشی باعث تداوم 
و حضور مستمر آن طی سال های گذشته شده 
است و امیدواریم امسال نیز این استقبال ادامه 
داشته باشد.« چهل و دومین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر با ریاست کاظم نظری و دبیری مهدی 
حامدسقایان، از 2۷ دی تا ۱2 بهمن ۱4۰2 در 

تهران برگزار خواهد شد.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در واکنش 
به عملیات موشــکی ســپاه علیه تروریست ها 
اظهار داشت: ما در دفاع از منافع ملی و مردم مان 
هیــچ محدودیتی قائل نیســتیم و ایــن کار را 
با اقتدار انجــام می دهیم. امیر آشــتیانی وزیر 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح در واکنش 
به عملیات موشــکی ســپاه علیه تروریست ها 
در روز گذشــته اظهار داشــت: مــا در دفاع از 
منافــع ملــی و مردم مــان هیــچ محدودیتی 
 قائــل نیســتیم و ایــن کار را با اقتــدار انجام 

می دهیم.
وی افزود: تروریسم را در سراسر جهان محکوم 
می کنیم و به هر نوع اقدامی که به نقض حقوق 
مردم ما بیانجامد، عکس العمل نشان می دهیم و 
این کار را به شدت انجام می دهیم و محدودیتی 
قائل نیســتیم. وزیر دفاع تاکید کــرد: به حق 
حاکمیت و منافع کشــورها و حقــوق و قوانین 
کشــورها احترام می گذاریم اما نمی پذیریم که 
در مرزهای ما کسی بخواهد شیطنت کند. از هر 
ناحیه ای جمهوری اسلامی را تهدید کنند، عکس 

العمل نشان می دهیم.
آشــتیانی با اشــاره به مذاکرات تلفنی با وزیر 
دفاع روســیه گفت: ما در تعاملاتمان با روسیه 

همواره این مذاکــرات را داریم و بــا وزیر دفاع 
روســیه صحبت کردیم. راجع به ملاحظاتی که 
در منطقه داریم و باید رعایت شــود، بخصوص 
احترام به حق حاکمیت مان، ایشان هم پذیرفتند 
و در تفاهم نامه بــا وزارت خارجه حتما مواردی 
که به امنیت ملــی و حاکمیت مــا برمی گردد 
را قرار شــد کاملًا رعایت و دنبــال کنند. وزیر 
دفاع تاکید کرد: مــا یک ارتبــاط راهبردی با 
 روســیه داریم و آنها هم نســبت به این مسئله 

مصر هستند.
وی ادامه داد: ما موشــک هایی در انواع مختلف 
زیر بــرد 2۰۰۰ کیلومتر و با ســر جنگی های 
متنوعــی داریم که یکــی از آنها خیبرشــکن 
اســت و هر زمان لازم بدانیم از آنها اســتفاده 
 می کنیــم و مــا یــک قــدرت موشــکی در 

دنیا هستیم.
امیر آشتیانی تصریح کرد: درخصوص تسلیحات 
نظامــی، وزارت دفاع کارهای بزرگــی را انجام 
داده و در دســت انجام دارد. ما بــه دنبال این 
هســتیم که در بخش های مختلــف از طریق 
بومی ســازی و ســاخت تجهیزات این کارها را 
 دنبــال کنیم، دربــاره بالگرد هــم این موضوع 

را دنبال می کنیم.

معاون حقوقی رییس جمهــور گفت: هر فردی 
چه تبعه ایران چه غیرتبعه ایــران علیه امنیت 
ملی کشــور اقدامی انجام دهد تحت پیگرد قرار 

می گیرد. 
محمد دهقــان معاون حقوقــی رییس جمهور 
در پاسخ به این ســوال که درمورد علی کریمی 
و اقداماتــی که علیــه امنیت ملی انجــام داده 
آیا کاری صورت گرفته اســت یا خیــر، اظهار 
 داشــت: افــرادی کــه از کشــور رفته اندتابع

 ایران هستند. 
هر فردی چه تبعــه ایران چــه غیرتبعه ایران 
علیــه امنیت ملی کشــور اقدامــی انجام دهد 
تحــت پیگرد قــرار می گیــرد. ایــن اقدامات 
 به موقع توســط دســتگاه های ذیربــط انجام 

خواهد شد.
معاون حقوقی ریاســت جمهوری با اشــاره به 
شــکایت آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیستی 
تصریح کرد: بر اســاس کنوانسیون نسل کشی 
۱۹4۸ این شــکایت انجام شــد.  مــا به خاطر 
برداشتی که از کنوانسیون و ماده ۹ آن داشتیم 
چون این شــائبه وجود داشــت که شــکایت 
مستقیم ما ممکن است منجر به شناسایی رژیم 
صهیونیستی به عنوان دولت باشــد، از این کار 

اجتناب کردیم.

وی ادامــه داد: اما بلافاصله به محض شــکایت 
آفریقــای جنوبی مــا هیئت تشــکیل دادیم و 
دوســتان درحال تهیه متنی بــرای ورود ثالث 
هســتند و ما هم به زودی اقــدام می کنیم و در 
دیوان بین المللی دادگستری به عنوان وارد ثالث 
شکایت خومان را علیه رژیم صهیونیستی مطرح 

خواهیم کرد.
دهقان درباره شکایت از ترامپ به دلیل نقش در 
ترور سردار سلیمانی گفت: ما در حال انجام دو 

اقدام هستیم. 
راجع به کلیه کسانی که در ترور شهید سلیمانی 
نقش داشتند ما در داخل کشور پرونده تشکیل 
دادیم و قوه قضاییه در حال رســیدگی اســت 
و آنهــا بــه خاطر جــرم شخصی شــان تحت 
تعقیب قــرار می گیرند و بــه زودی قوه قضاییه 
و محکمــه عدلــی کــه در این زمینه شــکل 
 گرفتــه رای لازم را صــادرو ما آنهــا را تعقیب 

خواهیم کرد.
وی افزود: اما علیه دولت آمریکا هم ما شــکایت 
تهیه کرده ایــم و الان به دولــت آمریکا اخطار 
داده ایم و در پایان فروردین ۱4۰3 شــکایتمان 
را در دیوان بین المللی دادگســتری علیه دولت 
آمریکا به ثبت می رســانیم و موضوع را تعقیب 

می کنیم.

دفتر موسیقی وزارت ارشــاد درحالی آمار مجوزهای 
صادر شده آذر ماه را منتشــر کرد که بررسی ها نشان 
می دهد در این ماه شاهد رشد ۷2 درصدی صدور مجوز 
برای نماهنگ ها بوده ایم درحالــی که در همین دوره 
کاهش ۱۶.۵ درصدی صدور مجوز تک آهنگ ها تجربه 
شده اســت. به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاری 
تسنیم، روز گذشــته درحالی آمارهای رسمی دفتر 
موسیقی وزارت ارشاد از صدور مجوزهای مرتبط منتشر 
شد که مقایسه این آمار در دو ماه متوالی آبان و آذر نشان 
دهنده رشد ۷2 درصدی صدور مجوز نماهنگ ها بوده 
و در همین دوره مجوز صدور کتاب گویا هم شاهد رشد 

۱۸ برابری بوده است.
آنطور که در آمارهای رســمی دفتر موسیقی وزارت 
ارشاد مرتبط با آخرین ماه پاییز امسال آمده طی این 
دوره  مجوز 3۱۷ تک آهنگ، 2۱آلبوم موسیقی، 3۱ 
نماهنگ، 3۶ کتاب گویا و ۵2 مجوز تاسیس و تمدید 
استودیوی صدابرداری و مراکز تولید و تکثیر آثار صوتی 

و تصویری صادر شده است.
این درحالی است که در بخش دیگری از همین گزارش 
آمده در مدت یاد شــده دو گروه موسیقی به خارج از 
کشور اعزام شده و ۱4۷اجرای موسیقی با 333 دفعه 
اجرا روی صحنه رفته اند. از سوی دیگر براساس همین 
گزارش در میان تک آهنگ های مجوز گرفته، 24۰ اثر 

در ژانر موسیقی پاپ، 2۵ اثر در ژانر موسیقی نواحی، 
۸ اثر در ژانر موسیقی ســنتی، 2 اثر در ژانر موسیقی 
تلفیقی، ۱3 اثر در ژانر موسیقی کلاسیک، ۱۰ اثر در ژانر 
موسیقی الکترونیک، سه اثر در ژانر موسیقی ارکسترال 
تولید شده اند. همچنین در بخش آلبوم ها نیز مجوز ۵ 
آلبوم موسیقی سنتی، ۵ آلبوم موسیقی پاپ، ۶ آلبوم 
موســیقی نواحی، 2آلبوم موسیقی تلفیقی و 3 آلبوم 
موسیقی کلاسیک در آذر ماه ۱4۰2 صادر شده است. 
این درحالی است که آمارهای رسمی منتشر شده مجوز 
از دفتر موسیقی برای آبان ماه گذشته نشان می دهد 
در این دوره  3۸۰ تک آهنگ، ۱۸ آلبوم موسیقی، ۱۸ 
نماهنگ، دو کتاب گویا و پنج مجوز تاسیس و تمدید 
استودیوی صدابرداری و مراکز تولید و تکثیر آثار صوتی 
و تصویری صادر شده است. از ســوی دیگر براساس 
همین آمارها در مدت یاد شده یک گروه موسیقی به 
خارج از کشور اعزام شده و 24۶ اجرای موسیقی با ۵3۹ 
دفعه اجرا روی صحنه رفته اند. همچنین در دومین ماه 
پاییز امسال در میان تک آهنگ های مجوز گرفته، 2۷۶ 
اثر در ژانر موسیقی پاپ، ۱۸ اثر در ژانر موسیقی نواحی، 
2۵ اثر در ژانر موسیقی سنتی، 2۵ اثر در ژانر موسیقی 
تلفیقی، ۱۸ اثر در ژانر موسیقی کلاسیک، ۱4 اثر در ژانر 
موسیقی الکترونیک، 2 اثر در ژانر موسیقی کودک و 2 

اثر در ژانر موسیقی ارکسترال تولید شده اند.

در دفاع از منافع ملی هیچ محدودیتی قائل نیستیمیارانه یک میلیونی برای کودکان دارای اختلال 

هر فردی علیه امنیت اقدام کند تحت پیگرد قرار می گیرد
آذر ماه و رشد ۷2 درصدی نماهنگ ها

سياسیفرهنگی 

رادیو تئاتر در چهل و دومین جشنواره تئاتر فجر



اقتصاد2
ایران

ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده به زودی

رئیــس ســازمان توســعه تجــارت ضمن 
تشــریح آخرین وضعیــت واردات خودروی 
جانبازان و اینکه در این زمینه توافق شــده 
و به مرحلــه آخر رســیدیم و در حال حاضر 
بحث بارگذاری ســامانه ای اســت، به ابلاغ 
آییــن نامــه واردات خودروهــای کارکرده 
 و اینکــه بــه زودی ایــن اتفــاق می افتــد 

اشاره کرد.
مهدی ضیغمی در حاشــیه افتتاحیه اولین 
نمایشــگاه بین المللی صادرات به پاکستان، 
در جمــع خبرنــگاران اظهار کــرد: چابهار 
ظرفیت قابل توجهــی دارد و می توان از این 
 ظرفیت ها بــرای تجارت با هند و پاکســتان

 استفاده کرد. 
نمایشــگاه فعلی نیز با حضور ۱۱۰ شرکت و 
بیش از ۱۴۰ تاجر خارجی برگزار شده است. 
وی با اشاره به مذاکرات مربوط به تجارت آزاد 
با پاکستان، گفت: امسال قرارداد تجارت آزاد با 
سوریه و اوراسیا امضا شده و ونزوئلا و پاکستان 
هم در برنامه های بعدی برقراری تجارت آزاد 

هستند.  
ایــن مقــام مســئول در ادامــه دربــاره 
جدیدتریــن وضعیــت واردات خودروهای 
کارکــرده، اظهار کرد: هیئــت وزیران پلاک 
گــذاری را در فــاز اول بــرای خودروهای 
کارکــرده در مناطــق آزاد مصــوب کرد و 
 اعلام شــده که آیین نامه هم به زودی ابلاغ 

می شود.
ضیغمــی دربــاره جدیدتریــن وضعیــت 
خودروهــای جانبــازان نیــز گفــت: در 
این زمینــه توافق شــده و بــه مرحله آخر 
رســیدیم که بحــث بارگذاری ســامانه ای 
 اســت. جانبازان  هــم می تواننــد از طریق 
شرکت های معرفی شــده خودرو وارد کنند 
و هــم خودروهایی که امــکان ارائه خدمات 
پس از فروش آن هــا وجود دارد کــه ۱۰ تا 
۱۵ روز آینــده برای اطلاع آن ها در ســامانه 
بارگذاری می شوند. اولویت اول هم جانبازان 
بــالای ۷۵ درصد هســتند کــه می توانند 
خــودروی مــورد نظر خــود را در ســامانه 
انتخاب کننــد که یا خودشــان وارد کنند یا 
 به شــرکت هایی که خــودرو وارد می کنند، 

مجوز دهند.
وی در ادامه با بیان اینکــه با توجه به عطش 
بازار خودرو در شــش ســال گذشته هدف 
از پلاک گــذاری ملــی بــرای خودروها در 
مناطق آزاد هم کنترل بازار اســت، تصریح 
کرد: البتــه همچنــان واردات خودروهای 
 آمریکایی ممنوع اســت و این جــزو قوانین

 بوده و هست.  
معاون وزیر صمت با بیــان اینکه عطش بازار 
باعث شده همواره امکان دلالی وجود داشته 
باشــد، تصریح کرد: از طرف دیگــر با ورود 
خودروهای افرادی که در ســامانه بودند به 
بازار آزاد هم، ممکن اســت روی بازار خودرو 
تاثیر بگذارد. تا زمانی که عرضه به حد مطلوب 
نرســیده از این وضعیت گریزی نیســت. اما 
همه این ابزار کمــک می کند تعادلی در بازار 

ایجاد شود.

صادرات نان صنعتی ممنوع شد
بر اساس بخشنامه ســازمان توسعه تجارت 
ایران، صــادران نان صنعتی ممنوع اســت. 
سازمان توســعه تجارت ایران در نامه ای به 
گمرک ایران بر ممنوعیت صادرات نان صنعتی 

تاکید کرد.
در این نامه آمده است: نامه شماره ۱۲۳۹۲۸۰ 
مــورخ ۲۴/۰۷/۱۴۰۲ در خصوص صادرات 
نان صنعتــی، ضمن ارســال تصویــر نامه 
شــماره ۱۹۹۱۰۰ مــورخ ۰۶/۰۹/۱۴۰۲ 
معاونــت توســعه بازرگانــی وزارت جهاد 
کشــاورزی مبنی بــر منتفی و غیــر قابل 
اقدام بودن صــادرات نان صنعتــی با توجه 
به اعــلام نظــر اداره کل هماهنگی و نظارت 
آرد و نان شــرکت مادر تخصصــی بازرگانی 
دولتی ایران به عنــوان مرجع ذیصلاح اظهار 
نظــر در این )خصــوص( طی نامه شــماره 
 ۱۳ /۰۸ ۱۳۷۸۷۱ مــورخ ۱۴۰۲/ /۲۶۵
تصویر )پیوســت( مبنی بر یارانــه بودن آرد 
تخصصی جهت تولید نان صنعتی ارســال و 
به اطلاع می رســاند موضوع صادرات کالای 
مذکور منتفــی بوده و مفاد نامــه قبلی قابل 
 اقدام نیست. مراتب جهت استحضار و اقدام 

مقتضی ایفاد می گردد.

اخبار

وزیر اقتصــاد گفت: تلاش 
کرده ایم تا کفایت سرمایه 
بانک هایــی کــه وضعیت 
نامناســبی دارند، اصلاح 
شود. احسان خاندوزی در 
حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: باتوجه به وضعیت بسیار نامناسبی که 
کفایت سرمایه بانک های کشور داشتند و دستوری 
که رئیس جمهوری مبنی بر اینکه باید ناترازی های 
بانکی رفع و رجوع شود، در طول ۱۰ ماه اخیر تلاش 
بسیاری انجام گرفت که کفایت سرمایه بانک هایی 

که وضعیت نامناسبی دارند اصلاح شود.
وی افزود: براساس آخرین مصوبات مجامع بانک ها، 
بانک کشاورزی حدود ۸ هزار میلیارد تومان، بانک 
صنعت و معــدن نزدیک ۹ هزار میلیــارد تومان، 
بانک صادرات ۴ هزار میلیارد تومان، بانک توسعه 
صادرات ایران ۵ هزار میلیارد تومان، پســت بانک 
۲ هزار میلیارد تومــان، بانک رفاه ۱۰ هزار میلیارد 
تومان، بانک ملت بیش از ۳۵ هزار میلیارد تومان، 
بانک قرض الحســنه مهر نزدیــک ۳۵۰۰ میلیارد 
تومان، بانک تجارت ۱۲ هزار میلیارد تومان، بانک 
اقتصاد نوین ۳ هزار میلیارد تومان و بانک های ملی 
و سپه مجموعا ۵۰ هزار میلیارد تومان، موکول به 

تأیید ضمانت نامه سازمان برنامه، افزایش سرمایه 
خواهند داشت.

وزیر اقتصاد افزود: به این مجموع، ۱۴۰ هزار میلیارد 
بهبود کفایت ســرمایه بانک هــای تحت مدیریت 
دولت تا پایان اســفند را تجربه خواهیم کرد. سال 
گذشــته ۹۸ هزار میلیارد تومــان افزایش کفایت 
سرمایه بانک ها را داشــتیم و در سال ۱۴۰۰، ۴۳ 

هزار میلیارد تومان بهبود سرمایه بانک های تحت 
مدیریت دولت را داشــتیم. عدد ۴۳ بــه ۹۸ و در 
اسفندماه امســال به ۱۴۰ هزار میلیارد می رسد و 
مجموعا بیش از ۲۷۰ هزار میلیارد تومان افزایش 
سرمایه بانک های تحت مدیریت دولت خواهد بود.

خاندوزی یادآور شد: در ســال ۹۹ مجموع سرمایه 
بانک های تحت مدیریت دولــت در تمام دولت های 

گذشــته، ۲۷۰ هزار میلیارد تومان بود. اما ما در دو 
سال نیم اخیر تا پایان اسفندماه معادل کل سرمایه تا 
پیش از این دولت در بانک های تحت مدیریت دولت 
را به آن ها اضافه می کنیم تا توان و قدرت اعتباردهی 
بانک ها اضافه شــود. وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
همچنین در حاشیه جلسه هیئت دولت گفت: ۱۲۰ 
هزار افزایش سهمیه جدید وام ازدواج تا پایان اسفند 
ابلاغ شده است. وی در خصوص افزایش نرخ ارز طی 
روزهای گذشته نیز یادآورشد: با اتفاقات در منطقه و 
حمله به مردم یمن و تحولات دیگری از جمله آغاز 
سال نو میلادی چینی ها بسیاری از حواله ها به ناچار 
باید تســویه می شــد و مجموعه این تدابیر موجب 
افزایش نرخ ارز در بازار شــد که با ورود بانک مرکزی 
طی روزهای آینده شاهد ثبات در نرخ ارز خواهیم بود.

وزیر اقتصاد و امــور دارایی درباره ســنگ اندازی 
بانک ها در ارائه تسهیلات با وجود تاکیدات رئیس 
جمهور نیز گفت: دستور آیت الله رئیسی در مجمع 
عمومی بانک مرکزی جدی است و تمهیدات بسیار 
خوبی در این زمینه از ســوی بانک مرکزی ایران 
اندیشیده شده است. خاندوزی بیان داشت: بانک 
مرکزی ۱۲۰ هزار مورد افزایش ســهمیه پرداخت 
وام ازدواج را به شــبکه بانکی کشــور ابلاغ کرده و 
اکنون نیز بیش از ۱۰۰ هزار مورد افزایش ظرفیت 
پرداخت وام فرزندآوری از سوی بانک مرکزی ابلاغ 

شده است.

بهبود کفایت سرمایه بانک های دولتی به ۱۴۰ هزارمیلیارد تومان می رسد

افزایشتوانوقدرتاعتباردهیبانکها

رشــد ۲۱ درصــدی تجارت 
ماهانه ایران و هند

وزارت بازرگانــی و صنعت هند از رشــد ۲۱ 
درصدی تجــارت این کشــور با ایــران در 
یازدهمین ماه ســال ۲۰۲۳ خبــر داد و کل 
مبادلات دو کشور در ۱۱ ماهه ۲۰۲۳ را حدود 
۲.۳ میلیارد دلار اعلام کرد. وزارت بازرگانی و 
صنعت هند از رشد ۲۱ درصدی تجارت ایران 
و هند در یازدهمین ماه سال ۲۰۲۳ خبر داده 
اســت. مبادلات تجاری دو کشــور در نوامبر 
۲۰۲۳ به ۱۹۱ میلیون دلار رسیده است. این 
رقم در مدت مشابه ســال قبل ۱۵۸ میلیون 

یورو اعلام شده بود.
بر اســاس این گزارش صادرات هند به ایران 
در نوامبر ۲۰۲۳ با رشــد ۳۰ درصدی نسبت 
به نوامبر ۲۰۲۲ به ۱۳۲ میلیون دلار رسیده 
اســت. واردات هند از ایران در نوامبر ۲۰۲۳ 
نیز با رشد ۵ درصدی به ۵۹ میلیون دلار بالغ 
شده اســت هند در نوامبر سال ۲۰۲۲ بالغ بر 
۱۰۲ میلیون دلار کالا به ایــران صادر و ۵۶ 
میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود. وزارت 
بازرگانی و صنعت هند همچنین کل مبادلات 
تجاری این کشور با ایران در ۱۱ ماهه نخست 
۲۰۲۳ را یــک میلیــارد و ۶۰۹ میلیون دلار 

اعلام کره است.
مبادلات تجاری ایران و هنــد در این دوره با 
افت ۳۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده است. کل مبادلات تجاری دو 
کشور در ۱۱ ماهه نخســت سال ۲۰۲۲ بالغ 
بر دو میلیارد و ۲۹۱ میلیون دلار اعلام شده 
بود. صادرات هند به ایــران در ماه های ژانویه 
تا نوامبر ۲۰۲۳ افت ۴۰ درصدی داشته و به 
یک میلیارد و ۲۱ میلیون دلار رسیده است. 
هند در ۱۱ ماهه نخست سال میلادی ۲۰۲۲ 
یک میلیارد و ۶۸۵ میلیون دلار کالا به ایران 

صادر کرده بود.
واردات هند از ایــران در ۱۱ ماهه ۲۰۲۳ نیز 
افت ۳ درصدی داشته و به ۵۸۸ میلیون دلار 
رسیده اســت. هند در مدت مشابه سال قبل 
۶۰۶ میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود. 
بر اســاس این گزارش برنج بیشترین سهم را 
در صادرات هند به ایران در ۱۱ ماهه نخست 
۲۰۲۳ داشته و ۶۱۳ میلیون دلار از صادرات 
هند به ایران در این دوره مربوط به برنج بوده 
است. کنجاله دانه های روغنی با ۷۷ میلیون 
دلار و میوه با ۴۷ میلیــون دلار در رتبه های 
دوم و سوم از این نظر قرار داشته اند. همچنین 
هند ۲۶ میلیون دلار چــای در این مدت به 

ایران صادر کرده است.
فرآورده هــای نفتی نیــز بزرگ ترین کالای 
وارداتی هنــد از ایران در ۱۱ ماهه نخســت 
۲۰۲۳ بوده و هند ۲۱۳ میلیون دلار فرآورده 
نفتی ایران را در این مدت وارد کرده اســت. 
مواد اولیه تولید رنگ بــا ۱۶۳ میلیون دلار و 
میوه با ۱۰۸ میلیون دلار به ترتیب در جایگاه 

دوم و سوم از این نظر قرار داشته اند.

وزیر کار:
یارانه نقدی تحت هیچ شرایطی 

قطع نمی شود
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یارانه 
نقدی تحت هیچ شرایطی قطع نمی شود، البته 
دولت سیاســت های جدید کمک معیشتی و 
تشویقی برای تأثیر بر قیمت ها در نظر گرفته 

است.
»ســید صولت مرتضوی« وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در حاشیه جلسه هیأت دولت 
در جمع خبرنگاران، گفت: یارانه نقدی تحت 
هیچ شرایطی قطع نمی شود و مطابق ارقامی 
که به تصویب رســیده اســت، ادامه خواهد 
یافت. وی بیان کرد: همچنین دولت یکسری 
سیاست های جدید کمک معیشتی و تشویقی 

برای تأثیر بر قیمت ها در نظر گرفته است.
بخش قابــل توجهــی از کســانی کــه در 
دهک هــای درآمدی ۴ بــه بــالا بودند، در 
دهک هــای ۱ تا ۳ قــرار گرفته انــد. ملاک 
دهک بندی شــاخص های متعددی داشــته 
که یکی از شــاخص های آن گردش حساب 
بــوده اســت. درباره حقوق کارگــران برای 
ســال  آینده گمانه زنی ها و پیش داوری های 
مطرح است اما شورای عالی کار که در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بر اســاس اصل 
۳جانبه گرایی تشــکیل می شود، نمایندگان 
دولت، کارفرمایان و کارگران با شاخص های 
 قانونــی دربــاره مــزد ســالیانه کارگــران

 تصمیم می گیرند.
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وزیر راه و شهرسازی با اشاره به راه اندازی سامانه 
خودنویس در این وزارتخانه گفت: این ســامانه 
بدون دریافت هیچ وجهی از موجر و مســتاجر با 
هدف تنظیم قرارداد راه اندازی شــده که تاکنون 
حدود ۶۰ هزار قرارداد بــا دریافت کد رهگیری 

ثبت شده است.
به گزارش خبرنگار دولت ایرنا، مهرداد بذرپاش در 
حاشیه جلســه هیات دولت با اشاره به راه اندازی 
ســامانه خودنویس در این وزارتخانه گفت: این 
سامانه مدت ها پیش شــروع به کار کرده است و 
اخیرا به خودنویس تغییــر نام داد که پیش از این 
به نام ســامانه قراردادهای اجاره بود تا به صورت 
رایگان، موجر و مستاجر بتوانند قراردادهایی بین 

یکدیگر تنظیم کنند و شاهدان هم امضاء کنند.

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه این سامانه بدون 
دریافت هیــچ وجهی از طرفیــن فعالیت لازم را 
انجام می دهد، افزود: این قراردادها در شورای حل 
اختلاف معتبر است و قابل استناد بوده و تا امروز 
حدود ۶۰ هزار قرارداد بــا دریافت کد رهگیری 
ثبت شد و کاملا معتبر در نظام معاملات مسکن 

جاری است.
بذرپاش با بیان اینکه درباره این سامانه تبلیغات 
خاصی صورت نگرفته است، تصریح کرد: دلیل این 
موضوع رفع ایرادات احتمالی درباره این ســامانه 
بود و امید است کاربرهای بیشتری به این سامانه 
بپیوندند تا اثر قابل قبولی در حوزه ســاماندهی 
بازار ملک داشته باشد. وی با اشاره به اینکه حدود 
۲۰۰ هزار نفر از این ســامانه اســتفاده کرده اند، 

تصریح کرد: همانطور که ذکر شــد تعداد افرادی 
که اقدامات آنها در سامانه نهایی شده، حدود ۶۰ 

هزار قرارداد بود.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه با اشاره به ساماندهی 
بافت های فرســوده گفت: میــزان قراردادهای 
ثبت شده در سامانه سازمان بازآفرینی شهری از 
۲۱۰ هزار قرارداد عبور کرده اســت و روزانه رشد 
فزاینده ای در این حوزه وجود دارد. وی اضافه کرد: 
۶۰ هزار واحد از واحدهایی که در سامانه ثبت نام 
کردند، عملیات احداث و نوسازی در بافت فرسوده 
برای آنها به اتمام رسیده و رشد خوبی در این حوزه 

شاهد هستیم.
وزیر راه و شهرســازی درباره مســکن های مهر 
به اتمــام رســیده نیز گفــت: این مســکن ها 

از عــدد ۱۱۳ هــزار واحــد عبــور کــرده و 
همکاران ما در ایــن وزارتخانه بــا وجود کمبود 
منابعی که برای اتمــام آن وجــود دارد، با تمام 
 تــوان نســبت بــه تکمیــل پروژه هــا اهتمام 

دارند.
بذرپاش خاطرنشــان کــرد: در ابتــدای دولت 
سیزدهم به این موضوع اشــاره شد که ۲۴۰ هزار 
واحد مســکن مهر به اتمام نرسیده از دولت های 
گذشــته به این دولت به ارث رســیده بود. اما در 
این دولت، ۱۱۳ هزار مســکن مهر پس از اتمام 
آن تحویل متقاضیان شد و همه تلاش وزارتخانه 
به اتمام رســاندن پروژه های باقیمانده است تا به 
متقاضیانی که بیش از ۱۰ ســال منتظر دریافت 

مسکن هستند، تحویل داده شود.

مشاور وزیر اقتصاد با تأیید تعیین میزان مصرف متعارف 
نان توسط سامانه هوشــمند در پهنه کشوری گفت: 
برخی هیاهوهای اخیر از طرف معدود نانوایی هایی است 
که تخلف می کنند و فروش نامتعارف دارند که سهمیه 

آرد آنها کم شده است.
محمد جلال مشــاور وزیــر اقتصــاد در گفت وگو با 
تسنیم،  درباره حواشــی ای که اخیراً در حوزه فروش 
نان و اعتراض برخی نانوایی ها ایجاد شــد، اظهار کرد: 
طرح هوشمندسازی فروش نان، یک زیرساخت برای 
شفاف ســازی زنجیره آرد و نان در کشور است. ما یک 
حلقه مفقوده در سالیان گذشته در کشور داشتیم که 
هیچ داده ای ناظر به اطلاعات مرتبط با تبدیل آرد به 
نان در کشور وجود نداشت. امروز ما این اطلاعات را در 
اختیار داریم و حدود ۲۰ ماه هست که از استقرار این 

سامانه در کشور می گذرد.
وی افزود: در این فرآیند جزء اصول طراحی این است 
که ما مسئله یا ایده ای درخصوص آزادسازی قیمت نان 
نداریم، نکته دوم هم اینکــه هیچ ایده ای در خصوص 
ســهمیه بندی یا محدوده گذاری بــرای مصرف نان 
مردم هم نداریم، اما منطق خاصی بوده بعد از استقرار 
کارتخوان های هوشمند از انتهای سال گذشته و اوایل 
امسال مبنی بر اینکه در فرآیند اختصاص آرد یارانه ای 
به نانوایان، سهم هزینه ای آرد یارانه ای نزدیک به ۹۵ 
درصد به عهده دولت اســت و صرفاً نانوایان ۵ درصد 
از هزینه تمام شــده آرد را می پردازند. آرد یک کالایی 
است که حجم یارانه در آن بالاست و دولت مبتنی بر 
این زیرساخت تصمیم داشت که انحرافات مصارف آن 

را کاهش بدهد.
مشاور وزیر اقتصاد گفت: نظام تخصیص آرد یارانه ای 
به نانوایان در سالیان گذشته یک عدد مشخص بوده 
است و در تعبیر نانوایان هم بعضاً کلمه سهمیه استفاده 
می شود به همین دلیل می گویند که "سهمیه نانوایی 

ما کم شده است"، یعنی این نگاه را دارند که "این سهم 
یک سهم ثابتی است فارغ از اینکه من چه عملکردی 

داشته باشم”.
جلال تصریح کرد: با استقرار سامانه هوشمندسازی 
این الگو تغییر کرده است. بعد از طرح هوشمندسازی ما 
ادبیاتی تحت عنوان "سهمیه نانوا" نداریم، "اجازه خرید 
آرد یارانه ای" داریم که در ســامانه یکپارچه کشوری 
همه نانوایان هر ۱۰ روز یک بار یا ۱۵ روز یک بار ـ بسته 
به استانی که در آن استقرار دارند ـ خرید دارند و انجام 
می دهند و هیچ مشکلی هم ندارد و فرآیند پایداری هم 
دارد. وی ادامه داد: عملکرد نانوایان در کارتخوان های 
هوشمند توسط یک ماشین پردازش داده و یک هوش 
مصنوعی پردازش می شــود از این بابت که صحت و 
ســقم این تراکنش ها از نظر آن ماشین پردازش داده 
صحت سنجی بشود، به عنوان مثال اگر تراکنشی در 
نیمه شب زده بشود در منطقه ای که هیچ کس خرید 
ندارد و تراکنش ها مکرراً با یک کارت در فاصله زمانی 
کوتاه ثبت بشود یا مبالغ غیرمتعارفی از فروش نان یا هر 
چیزی شبیه این ثبت بشود چون ما سقف محدودیتی 
برای عرضه به مردم نداریم این نظام های پردازشــی 
را آوردیم داخل ســامانه. اغلب نانوایان این گونه رفتار 
می کنند که عرضه نان را به شکل عادی به مردم انجام 
می دهند، این پردازش ها صرفاً برای شناخت افرادی 
اســت که احیاناً انگیزه تقلب یا تخلــف دارند، بعد از 
پردازش آن تراکنش هایی که از نظر سامانه پذیرفته 
شده است به معادل آرد تبدیل می شود و برای دوره آتی 
اختصاص پیدا می کند. مشاور وزیر اقتصاد گفت: برخی 
از نانوایان به هر دلیلی ممکن است بخواهند انگیزه ای 

داشته باشند که تراکنش های غیرواقعی و نامتعارفی 
ثبت کنند با این انگیزه که شــاید آرد بیشتری به آنها 
اختصاص پیدا بکند، سامانه این تراکنش ها را پردازش 
می کند، غیرواقعی یا واقعی بودن آنها را محاسبه می کند 

و مبتنی بر آن آرد اختصاص پیدا می کند.
جلال افزود: متأســفانه این خبرها که بعضاً روی این 
موضوع نقل می شود و صحت ندارد از این جهت است 
که برخی افراد علاقه مند هستند تراکنش های غیرواقعی 
مبالغ بالا ثبت بکنند و ســامانه هــم بدون هیچ گونه 
پردازشــی معادل آن را تخصیص بدهــد، روزی ۱۲ 
میلیون تراکنش خرید نان در کشور مدیریت می شود و 
انتقاد افراد معدود را باید با این عدد بزرگ مقایسه کرد.

وی با بیان اینکه "ما در لحظه تراکنش هیچ محدودیتی 
در تعداد فروش نان نداریم" اضافه کرد: اما قاعده برای 
نانوایان شفاف شده است و عرضه عمومی نان به مردم 
باید در حد عرف مصارف خانوار آن منطقه باشد، ۴ قرص 
نان هم تعبیر بسیار نادقیقی است، در نان لواش که نان 
سبکی است عرف مناطق عددهای بسیار بالاتری است 
ولی در موضوع نان سنگک که نان بزرگتر و حجیم و 

وزین تری است تعدادش پایین تر است.
وی ادامه داد: نانوا یک وظیفه دارد؛ برای مصارف عمومی 
خانوار که مشتریان محلی دارد و معمولاً مشتریانش را 
می شناســد باید در عرف مصارف خانوار عرضه نان را 
انجام بدهد و انگیزه ای درخصوص ساخت تراکنش های 
غیرواقعی در آن وجود نداشــته باشد چون سیستم 
حافظه دارد و متضرر می شــود. در موضوع مشتریان 
خاصی که برخی از نانوایی ها دارند یک یا دو مشتری 
خاص دارند مثل بیمارســتان، مثل یک رســتوران، 

مثل یک واحد صنفی که نان مصرف می کند و حجم 
خریدها بالاتر است بیش از یک سال است که موضوع 
منوی کسب وکارها در کارتخوان نانوایان تعریف شده 
است و فرآیند ثبت نامش هم بسیار ساده است و فرد با 
راهنمایی خود نانوا بعد از این که مراجعه کرد و تقاضای  
حجم خرید بالا یا نامتعارف نان را داشت به دلیل اینکه 
یک نوع کسب وکار و یا مجموعه ای است که این نان را 

نیاز دارد ثبت نام می کند.
وی افزود: ســاختار فرمانداری ها در کشور پنل های 
مربوطه را دارند به سرعت تأییدش می کنند و در واقع آن 
فرد از آن زمان به بعد از منوی کسب وکار هر میزان نان 
بخرد چون مدیریت مستقلی دارد هیچ آسیب یا تبعات 
منفی برای نانوا ندارد، پس ما یک عرف فروش به عموم 
مردم داریم که همین منــوی عمومی کارتخوان های 
هوشمند است و برای آن مشتریان خاص که یک یا دو 
نمونه مشتریان آن نانوا ممکن است این مشتری ها را 
داشته باشند منوی کسب وکار را داریم، خارج از این از 
نظر ما هر اتفاقی بیفتد ساختن برخی از تراکنش های 
غیرواقعی است که بعضاً با تعبیر مردم و... از آن استفاده 

می شود تا احیاناً سوءاستفاده ای شکل بگیرد.
جلال ادامه داد: امیدواریم ایــن موضوع به قدر کافی 
با این توضیحات روشن بشــود که هم مردم موضوع 
برایشان روشن باشد هم نانوایانی که اکثریتشان دارند 
فرآیند عادی عرضه  نان را انجام می دهند در زمینه آرد 
مشکلی ندارند اما برخی شاید مطابق عادت گذشته شان 
بخشی از آردشان را خارج از شبکه عرضه می کردند که 
سودجودیی های خودشان را داشته باشند، امروز مبتنی 
بر این سامانه این امکان از آنها گرفته شده است و هیچ 
شخصی و سلیقه ای هم وجود ندارد در واقع قاعده هایی 
که در این سامانه حاکم است به صورت عمومی در کل 
کشور حاکم است و ســامانه نمی تواند به نفع یا ضرر 

کسی اقدام بکند.

وزیر جهادکشاورزی گفت: قیمت خرید تضمینی 
گندم هــر کیلو ۱۷۵۰۰ تومان برای ســال زراعی 

۱۴۰۳-۱۴۰۲ تعیین شد.
محمدعلی نیکبخت در نشست شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی با تشــریح روند قانونی بررسی و تعیین 
قیمت محصولات راهبردی کشاورزی گفت: شورای  
قیمت گذاری با حضور همه اعضــا و تبادل نظر در 
جلسات متعدد کارشناسی، قیمت خرید تضمینی 
گندم را برای سال زراعی ۱۴۰۳_۱۴۰۲ تعیین و 

مصوب کرد.
بنــا بــر اعــلام وزارت جهــاد کشــاورزی، وزیر 
جهادکشاورزی با تصریح بر مصوبه شورا که نماینده 

کشاورزان هم از اعضای آن هستند، اعلام کرد: بر 
اساس خرد جمعی، کار کارشناسی و هماهنگی های 
صورت گرفته با دولــت، نرخ خرید تضمینی گندم 
برای ســال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ مبلغ ۱۷ هزار و 

۵۰۰ تومان تصویب و اعلام می شود.
گفتنی است؛ هر ساله بنا بر قانون مجلس شورای 
اســلامی اختیار تعیین قیمــت خرید محصولات 
اساسی کشاورزی به شورای  قیمت گذاری، مرکب 
از ۱۱ عضو سپرده شده است؛ کشــاورزان خبره، 
نماینده ســازمان برنامه و بودجــه، نماینده بانک 
مرکزی، نماینده وزارت امــور اقتصادی و دارایی و 
وزارت جهادکشــاورزی از جمله اعضای این شورا 

هستند.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
گفت: هیچ کمبودی در توزیع سوخت زمستانی کشور 
وجود ندارد و در سه روز گذشته نیز ۸۲ میلیون لیتر انواع 
فرآورده نفتی به صورت ویژه در مناطق پربارش کشور 
توزیع شده است. جعفر سالاری نسب در این باره توضیح 
داد: افزون بر سوخت ذخیره سازی شده در تابستان، تنها 
در سه روز ۲۳، ۲۴ و ۲۵ دی ماه با توجه به برودت هوای 
کشور و افزایش بارش ها در بسیاری از نقاط، ۸۲ میلیون 
لیتر انواع فرآورده نفتی در مناطق شمال و شمال غرب 
کشــور شــامل اردبیل، میاندوآب، آذربایجان شرقی، 
کردســتان، ارومیه، گیلان، زنجان، همدان، کرمانشاه 
و چالوس به صورت ویژه توزیع شــده است. وی تأکید 
کرد: ذخیره سازی سوخت زمستانی شامل نفت سفید 

و نفت گاز، امسال نیز مانند سال های گذشته با توجه به 
پیش بینی های انجام شده، از مردادماه در فروشندگی های 
روستایی سراسر کشور آغاز و تا پایان شهریورماه تکمیل 
شد. مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران بیان کرد: فرآورده های نفتی برخی مناطق کشور که 
با کاهش دمای هوا و بارش های بیشتری روبه رو بودند، با 
وجود برفگیر بودن جاده ها و حمل ونقل سخت نفتکش ها 
به نحو احسن تأمین شده است. طبق اعلام وزارت نفت، 
سالاری نسب با تأکید بر کامل بودن مخازن جایگاه های 
عرضه سوخت در همه مناطق به ویژه مناطق سردسیر 
کشور گفت: خوشبختانه با وجود کاهش محسوس دما 
در روزهای گذشته به مشکلی برنخوردیم و هیچ کمبودی 

در زمینه توزیع سوخت وجود ندارد.

تحویل تمامی مسکن های مهر تا سال آینده

کمبودی در توزیع سوخت زمستانی نیستقیمت خرید تضمینی گندم ۱۷۵۰۰ تومان شد
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محدودیتی در فروش متعارف نان به مردم نداریم



3 بازار

مجتبی جعفری، رئیس اتحادیه صنف پارچه فروشان تهران گفت: 
ما سال های متمادی در ۳۵ سال گذشته از بازار تولید و مد به دلایل 
متعدد عقب مانده ایم و این باعث شده بازار تولید و ورود پارچه دست 
شرکت های خارجی و واردکننده ها قرار بگیرد. پارچه در ایران نمادی 
برای نو شدن، آغاز شــادی و کندنِ رخت غم ست. از گذشته های 
دور، ایرانیان در هر مراسمی این پارچه های رنگ رنگ را پیشکش 
می کردند. دیر کهن ایران در زمینه منسوجات هم کهن ترین کشور 
جهان است. این را کشفیات باستان شناسی ما نشان می دهند با این 
توضیح که از حدود ۱۰ تا ۱۷ سال پیش منسوجات در کشور ما وجود 
داشته اند و ما تا اواخر دوره صفویه جزو صادرکننده های خاص پارچه 

و ابریشم به کشورهای جهان بودیم.
امروز هم این تاریخ کهن با اتحادیه صنف پارچه فروشان حیاتش 
را ادامه داده هرچند با مشکلاتی که پیش پایش قرار گرفته. رئیس 
اتحادیه صنف پارچه فروشــان تهران در گفت وگویی که با پایگاه 
اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران داشته، وضعیتِ صنف پارچه فروشان 
را از بقیه صنوف جدا ندانسته و گفته تمام اصناف دچار یک رکود 

شدید هستند.
مجتبی جعفری، توضیح داده که برای بهبود اوضاع صنف، اتحادیه 
پارچه فروشان به عنوان نماینده اصناف در حال پیگیری رایزنی های 

انجام شده با بانک های مختلف از جمله بانک ملت، تجارت و یکی دو 
بانک خصوصی است که بتواند در این راستا برای گردش کار اخذ وام، 
فعالیت های لازم را برای پیشبرد اهداف تعریف شده خود داشته باشد. 
او همینطور گفته که بحث های مربوط به کارت های اعتباری به ویژه 
با بانک ملت در حال پیگیری هستند تا از این طریق گشایش کاری 

در بازار به وجود بیاید.
رئیس اتحادیه صنف پارچه فروشان تهران در خصوص اوضاع بازار 
پارچه توضیح داد که »از نظر میزان پارچه هیچ مشــکلی در بازار 
نداریم و از نظر تولید، وضع بازار کشور خیلی خوب است و کیفیت 
پارچه های ایرانی کیفیت خوب و قابل قبولی دارد و در جه A  قرار 
می گیرد و به مراتب کیفیتش از پارچه های چینی، اندونزی و غیره 
بالاتر است.« او گفت: در رسته چادر مشکی هم تولیداتی داریم که 
نمی تواند بازار را اشباع کند و به طبع، کشور مجبور است تا حدودی 

وارداتی از کره، ژاپن و اندونزی داشته باشد.
جعفری اظهار امیدواری کرد که با ورود دستگاه های پیشرفته این 
مشکل حل شده و بتوانیم در زمینه  چادر و پارچه های مشکی هم 
به خودکفایی برسیم. به گفته جعفری: در حوزه پارچه های مبلی 
اتفاقات خوبی رخ داده؛ کارخانجات خیلی خوبی در تهران، ورامین، 
اصفهان و یزد داریم که تولیدات قابل قبولــی دارند و بعضا برخی 

کارخانه هایمان جنس هایشان را به کشورهای اروپایی، همسایه و 
آسیایی، صادر می کنند و این نشان دهنده این است که تولیدات مان 

از کیفیت خوبی برخوردار است.
با این همه وقتی بحث کلی کسب و کار، پیش می آید، واقعیت این 
است که رکود تورمی، بخش جدایی ناپذیر همه صنوف است و به 
گفته رئیس اتحادیه صنف پارچه فروشان در این صنف هم باعث 
شــده در مغازه ها گردش کار وجود نداشته باشد. او بحث مالیات و 
سامانه های فروشگاهی را بحث روز می داند و اینکه به عنوان عضو و 
رئیس کمیسیون آموزش و پژوهش اتاق اصناف تهران هم در این 

زمینه فعالیت ها و تحقیقاتی داشته  است.
جعفری، توضیح داد: سامانه های فروشگاهی از یکم دی فعال شده 
و مربوط به رســته های جدید مالیاتی بوده و گردش کار بالای ۱۸ 
میلیارد و دویست را شامل می شود و ظاهرا تا پایان ۱۴۰۳ شامل حال 
همه کسبه خواهد شد. او لازم دانست که کسبه آموزش های لازم را 
دیده تا آمادگی مواجهه با این اپلیکیشن ها را داشته باشند. به گفته 

او: اتحادیه راسا اقدام به برگزاری کلاسی های آموزشی برای مالیات 
کرده و دعوت های متعددی را از مدیران کل مالیاتی در اتحادیه هم 

به عنوان آموزش دهنده و هم رفع کننده مشکل انجام داده است.
اما با توجه به اینکه تولید پارچه در شرایط خوبی به سر می برد و از 
سویی کیفیت و میزان تولید نرمال بوده و در نتیجه بازار پارچه کم و 
کسری ندارد از رئیس اتحادیه صنف پارچه فروشان می پرسیم که آیا 
واردات پارچه هم داریم؛ اجناسی که با قیمت ارزان تر به دست مردم 

برسد و مردم آن را ترجیح دهند؟
جعفری در این زمینه گفت: قطعا واردات پارچه هم داریم که اصولا 
در کشور ما به دو دسته تقسیم می شود؛ یک دسته کالاهای قاچاق 
که به علت قیمت تمام شــده خارجی وقتی به صورت قاچاق وارد 
کشور می شود، طبیعتا بازار پارچه و پرده را دچار مشکل می کند. 
یک قسمت هم به صورت قانونی وارد می شود که در رسته  کالاهای 
خاص و لوکس قرار می گیرد مثل برخی لباس های مجلسی که اصولا 
تولیدشان مربوط به هند، ترکیه و یکسری کشورهای اروپایی است 

که از طریق دبی، ترکیه و چین وارد کشور می شود.
به گفته او: قســمتی از پارچه که از راه قاچاق وارد می شود به این 
دلیل که ارزش افزوده و هزینه های تمام شده را پرداخت نمی کنند، 
قیمتش از تولیدات داخل پایین تر درآمده و همانطور که گفته شد، 

در بازار ایجاد مشکل می کند و البته اتحادیه تمهیداتی را در این زمینه 
اندیشیده و آموزش هایی را به کسبه داده است. به زعم او: ترجیح 
اتحادیه و کسبه این است که از کالاهای قاچاق استفاده نکنند؛ اما 
به هر صورت از معضلات اتحادیه محسوب شده و البته اصولا در این 

سبک و سیاق کسب و کار، پارچه های درجه یک، عرضه نمی شود.
بحث دیگری که با رئیس اتحادیه صنف پارچه فروشان، مطرح می 
شود، بحث واردات و به ویژه پارچه های مشکی است. جعفری این 
پارچه ها را به چند دسته تقسیم کرده و می گوید: یکسری پارچه های 
لباسی داریم که پایه آن متقال است و می فرستند و رنگ می کنند که 
به مقنعه و لباس و غیره تبدیل می شود؛ اما در خصوص چادر مشکی 
به این دلیل که بافت چادر مشکی خیلی تخصصی است و تکنولوژی 

بالایی را می طلبد تا حدودی در این زمینه مشکل داریم.
او توضیح داد: تا کنون حمایتی در خصوص این تولید نداشته ایم و 
تا حدودی هم در گیر و دار بوروکراتی اداری، خسته شدیم. با این 
حال، امیدواریم بتوانیم کارهای مفیدی انجام دهیم. رئیس اتحادیه 
صنف پارچه فروشان در ادامه گفت: ما ســال های متمادی در ۳۵ 
سال گذشته از بازار تولید و مد به دلایل متعدد عقب مانده ایم و این 
باعث شــده بازار تولید و ورود پارچه دست شرکت های خارجی و 

واردکننده ها قرار بگیرد.

۳۵سالازبازارتولیدومدعقبافتادهایم

دردسرهای پارچه قاچاق
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دبیرکل اتاق اصناف ایران گفت: در شــهر های 
بزرگ هر نانوایی لواشی نیاز دارد که به طور روزانه 
۱۰ کیسه آرد را نان کند تا کسب و کار او توجیه 

اقتصادی داشته باشد.
محمود بنانژاد، دبیرکل اتاق اصنــاف ایران در 
خصوص سامانه نانینو بیان کرد: نانوایان ابهامات 
و مشکلاتی با سامانه نانینو دارند که از سوی اتاق 
اصناف ایران برای رفع این موارد اقدام کرده ایم. 
اگرچه با هوشمندسازی و در نهایت توزیع عادلانه 
آرد موافق هستیم، اما نانوایان که قشر زحمتکش 
جامعه هستند مشکلات زیادی با سامانه نانینو 
پیدا کرده اند و برای رفع آن ها و کارایی بهتر باید 

از نظرات ذینفعان استفاده کرد.
وی افزود: با اجرای طرح هوشمندسازی توزیع 
آرد، انتظار داریم که نان بــا کیفیت و با قیمت 
مناسب به دست مردم برسد و همچنین نانوایان 
نیز به عنوان یــک واحد صنفــی بتوانند از این 
شــغل، امرار معاش کنند و هزینه های زندگی 

خود را تامین کنند.  بررســی های انجام شــده 
نشان می دهد که در شهر های بزرگ، هر نانوایی 
لواشی نیاز دارد که به طور روزانه ۱۰ کیسه آرد را 
نان کند در غیر این صورت، کسب و کار او توجیه 
اقتصادی ندارد؛ بنابراین باید نحوه توزیع آرد به 
نحوی باشد که نانوایی ها تعطیل نشوند و نان با 

کیفیت به دست مردم برسد.
بنانــژاد تاکید کرد: نیاز امــروز در زمینه تهیه و 
توزیع آرد و نان، این اســت که عملکرد سامانه 
نانینو شفاف شــود. به طور مثال نانوا می خواهد 
بداند که آیا محدودیتی در عرضه نان دارد و یا خیر 
و اگر قرار است طی عملکردی، مشوق هایی داشته 
باشــد، یا تنبیهاتی برای او در نظر گرفته شود، 
شرایط آن چیست. منظور از فروش نامتعارف نان 
دقیقا چیست.  از وزارت اقتصاد و دارایی و متولیان 
سامانه نانینو دعوت خواهیم کرد که در نشستی 
با اتحادیه های نانوایان به این ابهامات پاسخ داده 

تا حقوق مصرف کننده و نانوایان پایمال نشود.

یک کارشناس اقتصادی گفت: امروز بانک مرکزی 
دیگر به صورت بی هدف ارز پاشی نمی کند، یعنی 
این بانک تا آن جا که می توانــد با »منابع خود 
بازار« در بازار ارز مداخله می کند که باید مداخله 

فعال خود را در بازار بیشتر کند.
حسن حسن خانی؛ کارشــناس مسائل ارزی در 
گفت و گو با تســنیم، با بیان اینکه در روزهای 
اخیر به دلیل شوک های سیاسی در منطقه شاهد 
افزایش نرخ ارز هستیم، گفت: بازار ارز با دو عامل 
اساسی ذخایر ارزی و دسترسی به منابع ارزی و 
همچنین مداخله بانک مرکزی تحت کنترل قرار 
دارد که البته نوع مداخله بانک مرکزی هم بسیار 
مهم است و شرایط عرضه و تقاضا را تغییر خواهد 
داد. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه دو عامل 
تعیین کننده بازار ارز، نقش فعال بانک مرکزی در 
بازار و میزان ذخایر ارزی است، تصریح کرد: دولت 
سیزدهم موفق شده است حجم ذخایر ارزی را 
تقویت کند؛ به نحوی که امروز میزان ذخایر در 
دسترس بانک مرکزی نسبت به پایان دولت قبل 

چندین برابر شده است.
وی گفت: افزایش ذخایر بانــک مرکزی دلایل 
متفاوتی دارد که مهمتریــن آن افزایش قیمت 
و صادرات نفت اســت. از دیگر دلایل مهم، کم 
اهمیت شدن یا بی رمق شدن تحریم است؛ چرا 
که تحریم ذاتا ماهیت کوتاه مدت دارد و امکان 
ندارد که تحریم در بلند مدت بتواند ساختار خود 

را حفظ کند.
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: عامل مهم 
دیگر در افزایــش ذخایر ارزی بانــک مرکزی 
دیپلماسی فعال کشور به خصوص با کشورهای 
حوزه شرق یعنی کشورهای چین و روسیه است. 
وی اضافه کرد: دولت در دو سال گذشته  موفقیت 

خوبی در فروش نفت داشــته کــه پول حاصل 
از صــادرات آن را هم به آســانی و به طور کامل 

دریافت می کند.
حســن خانی تاکید کرد: تقویــت ذخایر بانک 
مرکزی موجب شد تا قدرت مداخله بالقوه در بازار 
ارز افزایش یابد، البته این قدرت مداخله به معنی 
ارزپاشی نیست و در حال حاضر اصطلاحا "چپ 
بانک مرکزی" پرُ است، در این شرایط سفته بازان 
کمتر جرات سوء استفاده و حملات سفته بازانه 
پیدا می کنند. این کارشناس اقتصادی با اشاره 
به تغییر ماهیت مداخله بانک مرکزی در بازار ارز 
گفت: بعد از سال ها تجربه، ادبیات مداخله ارزی 
بانک مرکزی تغییر کرده و نوع مداخلات پیشرفته 
تر و کاراتر شده است . امروز بانک مرکزی دیگر 
به صورت بی هدف ارز پاشی نمی کند، یعنی این 
بانک تا آن جا که می تواند با »منابع خود بازار« 
در بازار ارز مداخله می کند که باید مداخله فعال 

خود را در بازار بیشتر کند.
این تحلیل گر بازار ارز اظهار کرد: کشور روسیه 
وقتی که به اوکراین حمله کرد 6۴۵ میلیارد دلار 
ذخایر ارز و طلا در دسترس داشت، یعنی حدود 
یک ســوم  GDP ذخایر در دســترس داشت، 
بنابراین اگر بتوانیم در اقتصاد ایران ذخایر بانک 
مرکزی را به حدود ۱۵۰ میلیارد دلار برسانیم با 
هر شوک تحریمی یا سیاسی مقابله خواهیم کرد.
حسن خانی در پایان تاکید کرد: در حال حاضر 
ارزش GDP کشــور مــا حــدود ۵۰۰ میلیارد 
دلار اســت  و اگر بتوانیم یک سوم GDP یعنی 
حدود ۱۵۰ میلیــارد دلار ذخایــر ارز و طلا در 
دســترس بانک مرکزی قرار دهیــم، این بانک 
 به راحتی می تواند بــازار ارز را به مدت طولانی 

مدیریت کند.

علی بهره مند، رئیــس اتحادیه دارندگان قنادی، 
شیرینی فروشــی و کافه قنادی تهــران درباره 
انتقادات شــهروندان بــه عدم رعایــت مصوبه 
خالص فروشی در شیرینی فروشی ها گفت: رعایت 
خالص فروشــی در قنادی کار راحتی نیســت و 
محاســبه نرخ کالا با وزن جعبــه تنها مختص 

قنادی ها نیست.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی 
و کافه قنادی تهران بیان کرد: اکنون طبق قانون 
وزن جعبه روی وزن شیرینی محاسبه می شود. در 
جلسات سازمان صمت استان ها و انجمن حمایت 
از مصرف کننده تفاهم شده که مثلا اگر قناد یک 
کیلو شیرینی می فروشد باید با فرمول ۸۷۵ گرم 
شــیرینی و ۱۲۵ گرم وزن جعبه محاسبه شود. 
طبق استاندارد مشــخص، وزن جعبه ۱۲۵ گرم 
درنظر گرفته می شود و نرخ مصوب انواع شیرینی 
با احتساب موارد یادشده به قنادی ها اعلام شده 
است. وی با اشــاره به هزینه سنگین بسته بندی 

برای شیرینی فروش ها گفت: وقتی شیرینی را با 
بسته بندی شیک دریافت می کنید چرا نباید برای 

آن هزینه پرداخت کنید؟
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی 
و کافه قنادی تهران بــا تاکید بر اینکه نرخ خرید 
هر کیلو جعبه مقوایی از نرخ یک کیلو شــیرینی 
برای قناد بیشتر تمام می شــود، افزود: وزن هر 
جعبه یک کیلویی شــیرینی براساس محاسبات 
ســازمان اســتاندارد ۱۲۵ گرم محاسبه و اعلام 
شده و واحدهای صنفی شیرینی فروشی هم ملزم 
به اســتفاده از جعبه با این وزن هستند؛ بنابراین 
واحدهایی که بــرای فــروش کالا از جعبه های 
سنگین تر استفاده کنند، تخلف می کنند و اتحادیه 
با آنهــا برخورد خواهد کرد.بهره منــد با گلایه از 
وضعیت اقتصادی این صنــف اظهار کرد: گاهی 
نیروی انســانی به دلیل دســتمزد پایین، کار در 
مشاغل دیگر مانند اسنپ را به حضور در قنادی 
ترجیح می دهد؛ بنابراین فعــالان این صنف نیز 

با مشکلات اقتصادی بســیاری مواجهند و نباید 
با ایجاد ابهاماتــی مانند رعایت یــا عدم رعایت 
خالص فروشی برای مردم، به مشکلات فعالان این 

صنف دامن بزنیم.
وی با اشــاره به تغییر قیمت های لحظه ای مواد 
اولیه گفت: بایــد به این نکته هم توجه داشــت 
که با نوسان نرخ مواد اولیه و افزایش قیمت های 
لحظه ای نمی توان نرخ مشخصی برای شیرینی 
تعیین کرد؛ بنابراین کاملا طبیعی است که نرخ 
شیرینی براساس کیفیت و هزینه واحد صنفی، 
مشخص شود. با این همه در صورت فروش با نرخ 
نامتعارف، حتما اتحادیه با واحد متخلف برخورد 

خواهد کرد.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی 
و کافه قنادی تهران درباره نرخ شیرینی در شب 
عید اظهار کرد: در صورتی که با جهش نرخ خاصی 
در مواد اولیه مواجه نشویم تا پایان سال افزایش 

قیمتی نخواهیم داشت.

طبــق آمار ســتاد مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز 
ســالانه حدود یک میلیارد دلار یعنی حدود ۵۰ 
هزار میلیارد تومان پوشــاک قاچاق وارد کشور 
می شود. شهریورماه امسال بود که وزارت صمت 
فهرست نشــان تجاری پوشــاک قاچاق را برای 
جمع آوری منتشر کرد، اما مشاهدات میدانی از 
بازار پوشاک و حتی کفش  کشور نشان می دهد 
 که همچنان  هــر روز پای این اجنــاس قاچاق 

به کشور باز است.
در همین رابطــه گرجی مدیــرکل دفتر صنایع 
پوشاک وزارت صمت گفت: ۱۲۵ مجموعه عرضه 
کالا قاچاق بودند که این فروشگاه ها هیچگونه از 
وزارت صمت مجوز نداشتند. اما داستان به اینجا 
ختم نمی شود با یک گشت و گذار ساده به غیر از 
پاساژها حتی در فروشگاه های سطح شهر هم می 
توان به راحتی این اجنــاس را دید. موضوعی که 
محمد مهدی برادران معــاون وزیر صمت گفت: 
به طور کلی در ســطح تهران و استان های دیگر 

تعداد قابل توجه ای کالا ی قاچاق شناســایی و 
جمع آوری شده اند.

در این بین بررسی آمارهای رسمی نشان می دهد 
که طی سال های گذشته قاچاق پوشاک در ایران 
از مرز ۲ میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار فراتر رفته بود 
که به همین جهت ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از سال ۹6 اقدام به مقابله با قاچاق پوشاک کرد. 
البته این طرح چند بار متوقف شــد اما مسئولان 
ســتاد مبارزه با قاچاق معتقد هستند که پس از 

اجرای طرح، قاچاق پوشاک کاهش یافته است.
حمیدرضا دهقانی نیا ســخنگوی ســتاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز می گوید: تــا این لحظه برای 
۲۰ اســتان ۰۳/۲ دهم میلیارد تومان کشفیات 
قاچاق احصا شــده اســت. همچنین بیش از ده 
ها مورد تابلو و سردر های پوشاک کالای قاچاق 
پایین کشیده شده است. طبق آمار ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز سالانه حدود یک میلیارد دلار 
یعنی حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان پوشاک قاچاق 

وارد کشور می شود. گفتنی است، در حال حاضر 
در حوزه صنعت پوشاک حداقل ۱۲۰ هزار واحد 
صنفی تولیدی ثبت شــده که این آمار به غیر از 
مجموعه واحدهای مشاغل خانگی و مزون هایی 
است که توسط وزارت ارشاد دارای مجوز هستند. 
حداقل ۲۸۰ هزار واحد صنفــی توزیعی نیز در 
حوزه پوشاک فعال است که این آمار نیز به غیر از 
فروشگاه های فعال در حوزه فضای مجازی و بعضاً 

بدون مجوز است.
در حال حاضــر ۱۰۰۰ واحد صنعتــی تولیدی 
در حوزه پوشــاک در کشــور فعال است. در این 
تعداد واحد صنعتــی- تولیدی به عــلاوه ۱۰۰ 
هزار واحد صنفی-تولیدی مابیــن ۷۰۰ هزار تا 
یک میلیون نفر اشــتغال دارند که با احتســاب 
اشــتغال در حــوزه توزیع، حــدود دو تــا ۲.۵ 
میلیون نفر آمار ثبت شــده رســمی واحدهای 
 رسمی در صنعت پوشــاک کشور مشغول به کار 

هستند.

حمیدرضا رستگار، رئیس اتاق اصناف و رئیس اتحادیه فروشندگان 
آهن و فولاد تهران گفت: کاهش عوارض تنها برای مواد اولیه مانند 
آهن اسفنجی، می تواند منجر به خام فروشی شود که به زیان تولید 
داخل نیست؛ بلکه به ضرر تولید محصولات تمام شده ای که از آنها 

درست می شود، خواهد بود.
رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن و فولاد تهران در رابطه با احتمال 
کاهش عوارض صادراتی مواد اولیه فولاد گفت: با توجه به شــرایط 
فعلی که در کشور وجود دارد، می توان گفت هر اقدامی که بتواند به 
تولید کمک کند و البته امکان عملی شدن آن وجود داشته باشد، برای 

صنعت فولاد مفید خواهد بود. بر همین اســاس، از چنین اقداماتی 
می توان به کاهش عــوارض صادراتی، تحریــک تقاضای داخلی و 

خارجی و کاهش هزینه ها اشاره کرد.
رئیس اتاق اصناف تهران در ادامه اضافه کرد: بنابراین در شــرایط 
فعلی، صنعت فولاد کشور به حمایتی نیاز دارد که بتواند در راستای 
تسهیل روند تولید و صادرات قرار بگیرد. در واقع عوارض صادراتی 
فولاد، زمانی معنا پیدا می کند که کمبود آن کالا در بازارهای داخلی 
احساس شود؛ اما زمانی که با مازاد تولید مواجه می شویم، تعرفه دیگر 

معنایی ندارد و باید به صفر برسد.

به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد تهران، محصولاتی 
که بیش از نیاز مصرف داخلی تولید شــده، بیشتر از کالاهایی است 

که کمبود تولید دارند.
رستگار در پایان خاطرنشــان کرد: بر همین اساس، کاهش عوارض 
صادراتی در صنعت فولاد می تواند تأثیر بســزایی در بهبود وضعیت 
داشته باشــد. البته کاهش عوارض تنها برای مواد اولیه مانند آهن 
اسفنجی، می تواند منجر به خام فروشی شود که به زیان تولید داخل 
نیست؛ بلکه به ضرر تولید محصولات تمام شده ای که از آنها درست 

می شود، خواهد بود.

در حالــی ۲ روز از اعــلام 
موقوف الاجرا شــدن رأی 
دیــوان به نفــع ایرلاین ها 
می گذرد که بازار حمل ونقل 
هوایی دچار آشفتگی شده و 
بلیت پروازهای داخلی کمیاب شده است. شرکت های 
هواپیمایی داخلی از اواخر ماه گذشته با استناد به رأی 
دیوان عدالــت اداری اقدام بــه افزایش قیمت بلیت 

هواپیما در مسیرهای داخلی کردند،
بر این اساس شرکت های هواپیمایی زاگرس، وارش، 
فلای پرشیا، ایران ایرتور، سپهران، پارس ایر، معراج، 
آتا، کارون،  تابان،  کاســپین و انجمن شــرکت های 
هواپیمایــی خواســتار ابطــال مصوبــه شــماره 
۳66۸۵/م/ص مورخ ۱۸ دی ماه ۱۴۰۰ ستاد تنظیم 
بازار در خصوص قیمت گذاری بلیت هواپیما شــده 

بودند.
شرکت های هواپیمایی ذکرشــده با استناد به رأی 

دیوان عدالت اداری از اواخر ماه گذشته افزایش قیمت 
در مسیرهای پروازی داخلی را بدون سروصدا کلید 
زدند، حدود یک هفته قبل گرانفروشــی ایرلاین ها 
رسانه ای شد که منجر به گشت مشترک وزارت راه 
و شهرسازی و سازمان تعزیرات حکومتی از فرودگاه 
مهرآباد و پلمب دفتر دو ایرلاین از جمله پارس ایر شد. 
در ادامه دو روز قبل با دستور رئیس دیوان عدالت اداری 
رأی دیوان در خصوص آزادسازی قیمت بلیت هواپیما 

تا اطلاع ثانوی موقوف الاجرا شده است.
سازمان هواپیمایی کشوری نیز ســرانجام با تأخیر 
چندروزه به گرانفروشی شرکت های هواپیمایی داخلی 
واکنش نشــان داد، بر این اساس سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشوری از ابلاغ توقف رأی دیوان عدالت 
اداری به ایرلاین ها خبر داده و گفتــه بود: در تاریخ 
۲۳/۰۲/۱۴۰۲ براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار نرخ 
تمامی مسیرهای داخلی براساس جدول بهای کامل 
بلیت هواپیما در هر یک از مسیرهای داخلی ۲۹ درصد 

افزایش یافت.
جعفــر یازرلو گفــت: براســاس آخریــن اقدامات 

به عمل آمده از سوی شرکت های هواپیمایی و طرح 
دعوا در دیوان، دیوان عدالت اداری، به ابطال مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار اقدام کرد که براســاس آن مقرر 
شده اســت؛ حمل ونقل بار و مسافر هوایی مشمول 
قیمت گذاری بــوده و افزایش قیمــت آن منوط به 

هماهنگی با ستاد مزبور است.
یازرلو با بیان اینکه سازمان هواپیمایی کشوری نماینده 
دولت در صنعت هوانوردی غیرنظامی متولی ایمنی 
پروازهاست افزود: این سازمان خود را مکلف به تکالیف 
و مسئولیت هایی که قانون گذار به عهده او نهاده است 
می داند و هر تصمیمی که در فرآیند قانونی کشور ابلاغ 

شود موظف به اجرا خواهد بود.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری اضافه کرد:  
متعاقب رأی صادره هیئت عمومــی دیوان عدالت 
اداری، وزارت راه و شهرســازی به عنوان دســتگاه 
ذی ربط درخواست اعمال ماده ۹۱ دیوان عدالت اداری 
به منظور رسیدگی مجدد کرد که به استناد آن، رئیس 
دیوان در نامه ای  به وزارت راه و شهرسازی نسبت به 
موقوف الاجرا شدن رأی مکاتبه کرد که مراتب توسط 

سازمان هواپیمایی جهت آگاهی و اقدام شرکت های 
هواپیمایی ابلاغ شد و شرکت ها مجاز به افزایش نرخ 

بلیت هواپیما نیستند.
به گزارش تســنیم، تا پیش از رأی دیــوان عدالت 
اداری و افزایش قیمت بلیت پروازهای داخلی توسط 
شرکت های هواپیمایی بازار حمل ونقل هوایی مسافری 
کشور با کمبود یا نبود بلیت پروازهای داخلی دست و 
پنجه نرم می کرد، رویدادی که به نظر می رسد عمدی و 
با هدف فشار بر متولیان این بخش برای افزایش قیمت 
بلیت هواپیما عملیاتی شده بود. اما پس از رأی دیوان، 
عرضه بلیت پروازهای داخلی از ســوی شرکت های 
هواپیمایی متناســب با افزایش حدود ۷۰درصدی 

قیمت ها، بیشتر شد.
این در حالی است که با موقوف الاجرا شدن رأی دیوان 
عدالت اداری،  یک بار دیگــر بلیت پروازهای داخلی 
کمیاب و در برخی مسیرها نایاب شده است، مانند قبل 
دیگر خبری از عرضه بلیت با قیمت های مصوب نیست 
و معدود بلیت های موجود در برخی مسیرهای پروازی 

نیز با قیمت بالا و به صورت بیزینس عرضه می شود،
به عنوان مثال در حالی بلیت پرواز تهران ـ اهواز حدود 
۱.۲ میلیون است که هواپیمایی »اروان« بلیت این 
مســیر پروازی را با قیمت یک میلیون و ۵۵۰ هزار 
تومان را به صورت چارتری به فروش می رساند. قیمت 
بلیت سیستمی این مسیر پروازی هواپیمایی آسمان 

نیز حدود ۱.۵ میلیون تومان است.

News kasbokar@gmail.com

کمبودبلیتپروازهایداخلی

بلیت  هواپیما  نایاب  شد

جولان پوشاک محرز قاچاق در بازارخالص فروشی در قنادی کار راحتی نیست

ضرورت کاهش عوارض صادراتی برای تمام زنجیره فولاد

نیاز روزانه به ۱۰ کیسه آرد برای نانوایی شهر های بزرگ

مداخله موثر بانک مرکزی در بازار بدون ارزپاشی
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دسترسی به وام های خرد به صورت هوشمند فراهم شد
رییس کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال گفت: تسهیلات یاران دسترسی به وام های 
خرد را به صورت هوشمند فراهم می کند. رضا باقری اصل رییس کارگروه ویژه 
اقتصاد دیجیتال در شبکه اجتماعی ویراستی گفت: در کمیسیون راهبری اقتصاد 
دیجیتال، موضوع چالش های تسهیلات یاران )لندتک( مورد بررسی قرار گرفت. 

تسهیلات یاران دسترسی به وام های خرد را به صورت هوشمند فراهم می کنند.
وی افزود: ۷۰ درصد مردم به وام دسترسی ندارند. دسترسی دهک های پایینی به 

وام بسیار کم است. لندتک این شکاف و فاصله را ترمیم می کند.
باقری اصل در پایان گفت: مقرر شد بانک مرکزی با همکاری وزارت اقتصاد با توجه 
به دغدغه های طرح شده و پیشنهادات بخش خصوصی و اعضای کمیسیون نسبت 
به توسعه این کسب و کارهای دیجیتال حمایت های لازم را در مقررات و دسترسی 

به سرویس های الکترونیکی فراهم کند.

دستورالعمل جديد برای حفاظت از داده های مردم ابلاغ شد
رییس مرکز ملی فضای مجازی دستورالعمل جدیدی را برای حفاظت از داده های 
مردم در سکوها و سامانه ها ابلاغ کرد. به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، دکتر 
سیدمحمد امین آقامیری دبیر شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی 
دســتورالعمل اجرایی حفاظت از حریم خصوصی کاربران و شیوه جمع آوری، 
پردازش و نگهداری اطلاعات کاربران را به منظور اجرا، به دستگاه های مختلف 
ابلاغ کرد. این دستورالعمل برای کاهش مخاطرات نقض حریم خصوصی کاربران و 
حمایت از آنها در برابر تهدیدات سایبری، اشخاص حقوقی غیر دولتی و دستگاه های 
اجرایی کشور را به رعایت قواعد جدیدی در حوزه پردازش و نگهداری داده های 

مرتبط با کاربران در سامانه ها و سکوهای فضای مجازی ملزم کرد.
این دستورالعمل که در قالب بخش نخست از ســند مادر »سیاست ها و الزامات 
حفاظت از داده ها« تدوین شده است، کلیه ارائه دهندگان خدمات فضای مجازی را 
ملزم به اعلام دقیق و شفاف سیاست های حفظ حریم خصوصی و اخذ رضایت صریح 
از کاربران در خصوص این سیاست ها می کند. همچنین مطابق این دستورالعمل، 
ارائه دهندگان خدمات، داده های کاربران را صرفاً در حد اقلام مورد نیاز و متناسب 
با اهداف صریح و مشخص جمع آوری کرده و در صورت درخواست کاربران، امکان 
»حذف بدون قید و شرط« تمام یا بخشی از داده های ایشان را، ضمن رعایت مفاد 
قانون آیین دادرسی کیفری، فراهم خواهند کرد. بر اساس این ابلاغیه، استمرار 
ارائه خدمات یا تمدید مجوزهای فعالیت سامانه ها و سکوهای موضوع دستورالعمل 
مذکور از سوی تنظیم گران بخشی و مراجع صدور مجوز، منوط به حصول اطمینان 
از رعایت این مقررات است که از طریق سازوکار نظارتی تدوین شده توسط مرکز 
ملی فضای مجازی، مورد سنجش و ارزیابی قرار خواهد گرفت. گفتنی است این 
دستورالعمل که در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور به تصویب 
رسیده، توسط دکتر سید محمد امین آقامیری دبیر شورای عالی و رئیس مرکز ملی 

فضای مجازی، جهت اجرا، ابلاغ شده است.

توسعه هوش مصنوعی با بهره گيری از نخبگان 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور گفت: با بهره جستن از 
توان نخبگان می توان به پیشرفت در هوش مصنوعی دست یافت. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی افزود: هوش مصنوعی شناخت انسان از محیط پیرامون را تحت تاثیر 
قرار می دهد به همین دلیل با بهره جستن از توان جوانان و نخبگان علم، فناوری و 
تسهیل گری این امر توسط دولت می توان به دستاوردهای بهینه و کاربردی در این 
عرصه دست یافت. وی ادامه داد: برای ورود هوش مصنوعی به کشور باید فضا را برای 
شرکت های دانش بنیان، بخش خصوصی و مردم باز بگذاریم و بخش دولتی تنها 
وظیفه ایجاد زیرساخت ها را برعهده داشته باشد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور در ادامه با بیان این مطلب که هوش مصنوعی امروزه 
از فناوری پشت ویترینی به یک عامل تولید ثروت تبدیل شده است؛ بیان کرد: در 
گذشته علم و فناوری بیشتر جنبه فرهنگی داشت اما امروز هم فرهنگ ساز و هم 
عامل ثروت سازی است. از همین رو فناوری هر چقدر موجب رشد محیط بیرونی 

انسان شود از درون او را تضعیف می کند.
دهقانی فیروزآبادی اظهار داشت: هوش مصنوعی از حدود ۵۰ سال پیش در فناوری 
آورده شده است، اما در کمتر از یک دهه گذشته سرعت رشد آن چند برابر بوده و 
به بلوغی رسیده که می تواند خود را طراحی، تولید و تحلیل کند. وی با بیان این 
موضوع که هوش مصنوعی به زودی دنیا را به ۲بلوک صاحبان هوش مصنوعی و 
کاربران هوش مصنوعی تبدیل خواهد کرد، گفت: هوش مصنوعی می تواند هویت 
ساز باشد و برای کشوری کم بازده مثل ایران یک فرصت طلایی خصوصا در حوزه 
اقتصاد دیجیتال به شمار می رود. رییس بنیاد ملی نخبگان با بیان این مطلب که 
سه عنصر داده و اطلاعات، مدل های بزرگ نرم و سخت افزار پردازش اطلاعات مهم 
ترین عنصر برای توسعه هوش مصنوعی هستند، یادآور شد: ایران در حوزه تولید 
علم هوش مصنوعی در بین ۲۰ کشور اول جهان است. اما در حوزه کاربرد رتبه ۸۰ 
را داریم و اگر این دو بخش را به هم نزدیک نکنیم، تبدیل به تولید کننده علم برای 
سایر کشورها می شویم. دهقانی فیروزآبادی همچنین اظهار داشت: کتابخانه ملی 
از نظر داده های دقیق یک منبع وسیع و عمیق است و اگر بتوانیم از آن به خوبی بهره 
ببریم می توانیم در حوزه هوش مصنوعی موفق و تاثیرگزار تمدنی باشیم. بنابراین 
نخستین مکان برای شروع استفاده و پیشرفت هوش مصنوعی، کتابخانه ملیّ ایران 
است. وی ادامه داد: زمانی که از اسناد حرفی می زنیم، سخن از هویت یک کشور 
است که هر خط آن از نظر محتوا قابل تامل است؛ البته داده وسیعی از اطلاعات در 
وب وجود دارد با این تفاوت که عمق آنها کم است. از همین رو شروع این پیشرفت 
از سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران است و اهمیّت این موضوع توجه به این مهم 
است که اگر بتوانیم این داده ها را با کمک فناوری هوش مصنوعی در دسترس قرار 
دهیم، می توانیم اثرگذاری تمدنی داشته باشیم. حوزه کتابخانه ملیّ و سازمان 
اسناد خیلی فراتر از یک دستگاه معمول سنتی می تواند در آینده نقش آفرینی کند.
معاون علمی رییس جمهور با طرح این پرسش که طرح پیشرفت هوش مصنوعی 
در کتابخانه ملیّ را چه کسانی باید انجام دهند؟، ادامه داد: دولتی ها هزار وظیفه 
سازمان و مشغله دارند چه کسی باید این فعالیت ها را پیش ببرد؟ اگر ۱۰۰ سال 
دیگر بنشینید و بودجه های کلان دریافت کنید، دستگاه دولتی نمی تواند بحث 
هوش مصنوعی را پیش ببرد. دهقانی فیروزآبادی در بخش دیگری از سخنان خود 
تسهیل گری دستگاه های دولتی در موضوع هوش مصنوعی را ضروری دانست 
و افزود: دســتگاه دولتی و افراد دولتی فقط می توانند موضوع هوش مصنوعی را 
به عنوان تسهیل گر پیش ببرند. بنابراین فضا را باید باز کنیم تا مردم و شرکت های 

دانش بنیان که می توانند از این بخش بهره مند شوند، وارد این عرصه شوند.
وی با بیان اینکه امروزه معادلات قدرت بین الملل را علم و فناوری به معنای واقعی، نه 
تشریفاتی رقم می زند، گفت: باید بدانیم، فناوری ویژگی هایی دارد؛ یکی از ویژگی ها 
این است که فناوری، ذاتاً انسان را در برون تقویت و در درون تضیف می کند؛ به عنوان 
مثال، فناوری ماشین از وقتی وارد زندگی بشر شد توانست کارهای بزرگی را رقم 
بزند اما انسان در درون ضعیف و قوای جسمانی و قدرت عضلانی او را تضیف کرد. 
این ضعف به صورت ژنتیکی در انسان ادامه پیدا کرد. رییس بنیاد ملی نخبگان 
تاکید کرد: پیشرفت فناوری شبکه های اجتماعی انسان را بدون سفر فیزیکی به 
جهان وصل کرد و انسان ها توانستند گروه های دوستی درکل جهان پیدا کنند، این 
پیشرفت فناوری در ۲ نسل اخیر انسان را درون گراتر و خانواده ها را متلاشی کرد. در 
بخش دارویی نیز فناوری موجب شد انسان بسیار پیشرفت کند اما سیستم ایمنی 

انسان امروز نسبت به ۲۰۰ سال قبل بسیار ضعیف شده است.

اخبار

در حال حاضر ۱۲۵ شرکت 
دانش بنیان ایرانی هرکدام 
سالانه بیش از یک میلیون 
دلار صــادرات دارنــد و 
مدیران شرکت های دانش 
بنیان می گویند که این شرکت ها با کسر نرخ تورم، 
سالانه از ۸۰ درصد رشد ریالی برخوردار هستند و 
اگر به لحاظ تامین مالی، بیمــه، گمرک و مالیات 
حمایت شوند می توانند نوک پیکان جنگ اقتصادی 
باشند. به گزارش ایسنا، کمک به توسعه صادرات 
محصولات دانش بنیان که از ظرفیت بالایی برای 
رشد صادرات کشور برخوردار است در دستور کار 

دولت سیزدهم قرار دارد.
طبق آخرین برآوردها در حال حاضر حدود ۹۵۰۰ 
شــرکت دانش بنیان در ایران وجود دارد که از این 
تعداد ۱۲۵ شرکت توانســته اند علاوه بر در اختیار 
گرفتن بازارهای داخلی، کالاها و خدمات خود را به 
دیگر کشورها صادر کنند و هر کدام سالیانه بیش از 

یک میلیون دلار صادرات دارند.
در محل وزارت اقتصاد جلسه طرح بسته سیاستی 
توسعه صادرات محصولات دانش بنیان با معاون و 
مدیران وزارت اقتصاد و مدیران عامل ۳۰ شرکت 
دانش بنیان برگزار شــد. در این نشســت عنوان 
شد که شرکت های دانش بنیان سالیانه ۸۰ درصد 
رشــد ریالی دارند که این رشد با کســر نرخ تورم 

محاسبه شده است. حاضران در نشست گفتند که 
شرکت های دانش بنیان می توانند نوک پیکان جنگ 
اقتصادی باشند. مستثنی شدن شرکت های دانش 
بنیان از سیاســت های انقباضی بانک مرکزی در 
پرداخت تسهیلات، جلوگیری از واردات محصولات 
دانش بنیان که مشابه آن در داخل تولید می شود 
و یا افزایش تعرفــه وارداتی این کالاها، تســهیل 
شــرایط صادرکنندگان، پرداخت اعتبار مالیاتی و 
تخصیص به موقع ارز به تولید کنندگان بخشی از 
درخواست های مدیران شرکت های دانش بنیان را 

در این نشست تشکیل می داد.
سید علی روحانی معاون وزیر اقتصاد در این نشست 
اظهار کــرد: مجموعه ابزارهــای در اختیار وزارت 
اقتصاد کــه می تواند به شــرکت های دانش بنیان 
کمک کند شامل تســهیلات بانکی، تامین مالی، 
بیمه، تعرفه های گمرکی و اعتبار مالیاتی است. وی 
با بیان اینکه بسته تســهیل پروژه های پیشران در 
دســتور کار دولت قرار دارد گفت: ارائه مشوق ها و 
تسهیلات به شرکت ها و پروژه های خاص می تواند 
به صلاحیت تشخیص نهادهای واسطی باشد که از 

صنایع دانش بنیان شناخت دارند.
روحانی درباره موضوع تخصیص ارز به صادرکنندگان 
محصولات دانش بنیان گفت: سیاست های ارزی در 
مواقعی تحت تاثیر صداهایی اســت که در اقتصاد 
شکل می گیرد. در زمان هایی که صدای وارد کننده 
بلندتر باشد عرض به این بخش اختصاص می یابد و 
وقتی صدای صادر کننده بیشتر باشد  جهت گیری 
ارزی متفاوت می شــود. در کنار ایــن ملاحظات 

اقتصادی و اجتماعی کوتاه مدت هم دخیل است اما 
باید به سمتی برویم که منافع بلند مدت اقتصاد در 
نظر گرفته شود. معاون وزیر اقتصاد با اشاره به تهاتر 
بدهی های دولت با بدهی های شرکت ها به بانک ها 
اظهار کرد: این پیشنهاد با هدف باز کردن غل و زنجیر 
از دست تولید کنندگان ارائه شد اما می توانست به 
بی انضباطی مالی بیانجامد بنابراین طرح آن موضوع 
منتفی شــد. به گفته روحانی در بخش مولدسازی 
شاید بتوان با واگذاری اموال مازاد دولت، بخشی از 

بدهی دولت به شرکت ها را پرداخت کرد.
وی درباره مستثنی شدن شرکت های دانش بنیان از 
سقف رشد ترازنامه بیان کرد: این موضوع در دست 
پیگیری بود. هدف این است که بتوان با تامین مالی، 

بخشی از پروژه های نیمه تمام پیشران که تکمیل 
آنها می تواند منجر به سودآوری شود از رشد ترازنامه 

مستثنی شود که بانک مرکزی با آن موافقت نکرد.
وی تســهیلات تبصره ۱۸ را ظرفیت خوبی برای 
تامین مالی پروژه ها دانست و گفت بخشی از منابع 
بودجه برای سپرده شدن و اخت تسهیلات به بخش 
غیردولتی اختصــاص می یابد کــه در واقع منابع 
بودجه ای می تواند در این بخش اهرم شود. استفاده 
از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای ایجاد ارزش 
افزوده، جلوگیری از خام فروشی، ایجاد مگاپوژه ها، 
تولید فراســرزمینی، لزوم توجه ویژه به صادرات 
دانش بنیان و اولویت تخصیص ارز به این شرکت ها 

از مباحث مطرح در نشست بود.

هر شركت دانش بنيان سالانه بيش از يك ميليون دلار صادرات دارد

حمایت از توسعه صادرات دانش بنیان 
شایلی قرائی 
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معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهور، »داده« را مهم ترین لازمه توسعه هوش 
مصنوعی دانست و گفت:توسعه این فناوری در کشور 
در گروی فراهم کردن زیرساخت های پردازش داده در 

بخش خصوصی است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، برگزیدگان جشنواره »مصنوعی 
و آینده پژوهش« طی مراســمی که با حضور روح الله 
دهقانی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری و علیرضا مختارپور رئیس ســازمان 
اسناد و کتابخانه ملی ایران برگزار شد، معرفی و تقدیر 

شدند.
دهقانی با بیان این که تسلط بر فناوری هوش مصنوعی 
به عنوان یکی از فناوری های تحول آفرین، لازمه اقتدار 
و ارزش آفرینی اســت، افزود: امروزه علم و فناوری به 
عاملی برای خلق ثروت و قدرت تبدیل شده و این در 
حالی است که در گذشته، علم صرفاً مولفه ای از فرهنگ 

و تمدن به شمار می رفت.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهور ادامه داد: دانشمندان قرون ۱۸ و ۱۹ با 
این که دانشمندان برجسته و تراز زمانه خود بودند اما 
وضع مالی چندان مناسبی نداشتند اما از دوره ای به بعد 
زمانی که علم، فناوری و در نتیجه ارزش و ثروت ایجاد 
کرد به یک عامل ثروت افرین تبدیل شد. به طوری که 
امروز علم و فناوری علاوه بر این که یک عامل فرهنگی 
تمدنی و ثروت آفرین هستند به یک عامل قدرت ساز 

تبدیل شده اند.
وی با بیان این که فناوری، انســان را از بیرون تقویت و 
از درون تضعیف می کند، ادامه داد: درست از هنگامی 
که فناوری ماشــین به زندگی بشــر وارد شد، انسان 
توانســت کارهای عظیم و خارق العاده ای را در محیط 
پیرامون خود تحقق ببخشــد، سازه های عظیم ایجاد 

کند، کارخانه های بزرگ و با حجم تولید بالا تأسیس 
کند و تجهیزات پیشرفته بسازد. به تناسب این رشد اما 
عضلات انسان کم تر مورد استفاده قرار گرفت و تضعیف 
شد به طوری که طی گذر نسل ها، انسان امروزی نسبت 
به یک یا دو سده قبل خود، عضلات ضعیف تری دارد. 
حتی فرزندان این نسل، نسبت به بچه هایی که سال های 
قبل و پیش از ظهور فناوری ماشین متولد شده اند بنیه 
عضلانی ضعیف تری دارند. فناوری شبکه های اجتماعی 
این قابلیت را به انسان داد که بدون سفر به دوردست، 
گروه های دوستی و تعاملات اجتماعی داشته باشند 
یعنی بیرون را تقویت کرد ولی در بنیان خانواده تضعیف 

ایجاد کرد و انسان امروز درون گراتر از گذشته است.
هوش مصنوعی دوران هایی داشته و از شبکه های عصبی 
شروع شده و امروز که هوش مصنوعی مولد را داریم به 
نقطه ای رسیده که می تواند فکر، طراحی و تحلیل کند. 
آن چه که امروز در قالب نــرم افزارها و ابزارهای هوش 
مصنوعی برجسته شده و مورد استفاده قرار می گیرد، 
گوشــه های کوچکی از ابعاد هوش مصنوعی است و 
گستره نقش آفرینی و میدان عمل این فناوری، بسیار 
فراتر از این ها اســت. این فناوری تا جایی پیش رفته 
که داروهای جدید به کمک هوش مصنوعی طراحی 

می شوند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با تأکید بر این که همان طور که فناوری ماشین عضلات 
انسان را هدف قرار داد، هوش مصنوعی تفکر و مغز انسان 
امروز را هدف قرار می دهد ادامه داد: با گسترش هوش 
مصنوعی و استفاده کم تر انسان از مغرش، بعید نیست 
در آینده، منتظر بشری باشیم که مغز کوچک تری دارد. 
این یک حقیقت است و ابداً موضوعی فانتزی نیست و 

این تغییر و تحول ژنتیکی اجتناب ناپذیر خواهد بود.
وی با بیان این که این فناوری، مشاغل جدید را هم هدف 
قرار می دهد، افزود: فناوری ماشین، شغل های کارگری 

را تهدید کرد و با آمدن فناوری های ارتباطی و موبایل، 
مشاغل سنتی مخابرات از بین رفتند. امروز ظهور هوش 
مصنوعی، شغل های مدرن و مبتنی بر اندیشه و تفکر را 
هدف قرار داده است. وجه تمایز انسان و حیوان قدرت 
تعقل و تفکر اوست و هوش مصنوعی، دقیقاً همین وجه 
تمایز یعنی قدر تعقل، تجریــه و تحلیل را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
دهقانی با بیان این که هوش مصنوعی در آینده ای بسیار 
نزدیک، جهان را به دو بلــوک صاحبان فناوری هوش 
مصنوعی و مصرف کنندگان تحت کنترل این فناوری 
تقسیم خواهد کرد، ادامه داد: ارتش ها در گذشته با تعداد 
سرباز و امروز با تعداد تجهیزات سنجیده می شوند. سطح 
علمی یک جامعه هم در این دوره نه با تعداد نخبگانش 
بلکه با تعداد پردازنده های هوش مصنوعی، تجهیزات 

و ابزارهای مبتنی بر این فناوری سنجیده خواهد شد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری بــا بیان این که مــوج فناوری هوش 
مصنوعی بسیار سریع و با دامنه اثر عمیق خواهد بود، 
ادامه داد: فناوری ها مانند موج هستند که یک دامنه 
حرکت، اوج و فرود دارند. مثلاً موج اقتصاد دیجیتال که 
در کمتر از ۱۰ سال همه حوزه ها را درنوردید. فناوری 
هوش مصنوعی یک دامنه زمانی تحول آفرینی بسیار 
کوتاه تر و اوج بسیار بلندتری خواهد داشت که نشان 
دهنده فرصت زمانی بســیار اندک برای تسلط بر این 
فناوری و عمق تأثیرگذاری بسیار بیش تر این فناوری 
خواهد بود. بر همین اساس هوش مصنوعی می تواند 
یک حوزه مخرب، بر هم زننده و یا در عین حال تحول 

آفرین و سازنده باشد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به ملزومات تسلط 
بر حوزه هــوش مصنوعی گفت: یکــی از اصلی ترین 
لازمه های هوش مصنوعــی، »داده« اســت. هوش 
مصنوعی برای پیشبرد خود باید سوار اقتصاد دیجیتال 

شود که ابعاد مختلف اقتصاد دیجیتال، از جمله حوزه 
داده، به طور کامل در کشــورمان پیاده سازی نشده 
است. اگر موج اقتصاد دیجیتال به طور کامل وارد کشور 
می شد قطعاً شــاهد تغییرات چشمگیرتری در حوزه 
هوش مصنوعی می بودیم. اصل هوش مصنوعی، داده 
است. داده به هوش مصنوعی می آموزد، آن را گسترش 
می دهد و در تغییر و تحولات جامعــه نقش آفرینی 
می کند. مدل های بزرگ و سخت افزارهای بزرگ، جزو 
دومین و ســومین مؤلفه های لازم برای توسعه هوش 

مصنوعی هستند.
دهقانی با بیان این که سازمان اسناد و کتابخانه ملی یک 
منبع ارزشمند برای تأمین »داده« عمیق و گسترده 
است، ادامه داد: کم تر زیرساختی همچون سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی ایران داریم که داده های وسیع و عمیق 
در این حجم و ابعاد در اختیار داشته باشد. این سازمان، 
یک معدن بسیار وسیع و عمیق از داده ها در اختیار دارد 
و اگر قرار باشد به توسعه هوش مصنوعی توجه شود، مبدا 
آن همین سازمان اسناد خواهد بود. اگر این داده ها را در 
مسیر توسعه هوش مصنوعی استفاده کنیم می توانیم 

در توسعه و تحول تمدنی تأثیرگذار باشیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشاره به حمایت از پردازش این داده ها به کمک مردم 
و شرکت های دانش بنیان گفت: این کار مهم، به دست 
بخش خصوصی محقق می شود و دستگاه های دولتی 
صرفاً می توانند تسهیلگر باشند تا مردم، شرکت های 
دانش بنیان و دیگر شــرکت ها انتفــاع ببرند و انتفاع 
برسانند. رشــد اقتصاد دیجیتال در کشور هم مرهون 
تلاش مردم بود و دولت صرفاً زیرســاخت های ارتباط 
دیجیتال را فراهم کرد، بنابراین اگر زیرساخت لازم برای 
توسعه فناوری و استفاده از داده ها به دست شرکت های 
دانش بنیان و مردم توسعه پیدا کند می توانیم شاهد 

تحولی در هوش مصنوعی باشیم.

با حضور وزیر ارتباطات و شــهردار تهران، دومین 
جلسه هم اندیشی اجرای پروژه فیبرنوری منازل 
و کسب و کارهای پایتخت به میزبانی شهرداری 
تهران برگزار شد. دومین جلسه هم اندیشی برای 
اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در 
شهر تهران، با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، علیرضا زاکانی شهردار تهران 
و معاونان شهردار و شــهرداران مناطق ۲۲ گانه 

پایتخت در ساختمان خیابان بهشت برگزار شد.
در این جلســه وزیر ارتباطات با تشــریح آخرین 
وضعیت پیشرفت پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها در کشور بر لزوم اجرای هر چه سریعتر این 

پروژه در شهر تهران تأکید کرد.
علیرضا زاکانی شهردار تهران نیز با توجه به نقشی 
که این پروژه برای توسعه شــهر تهران و افزایش 
رضایتمندی شــهروندان تهرانــی دارد، از همه 

شهرداران مناطق شهرداری خواست تا در اجرای 
این ابر پروژه حداکثر همکاری را با وزارت ارتباطات 
داشته باشند. بنابر این گزارش، اوایل دی ماه بود 
که تفاهمنامه ای میان وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و شــهرداری تهران برای اجرای پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها در پایتخت میان 

طرفین امضاء شد.
بر اســاس گزارش ســایت شــهر، طبق آخرین 

 ،iranfttx.ir اطلاعات منتشــر شده در ســایت
تاکنون بیش از ۵ میلیــون و ۲۰۰ هزار خانوار در 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در سراسر 
کشور تحت پوشش قرار گرفته اند و چندی پیش 
توســط رییس جمهوری، این پروژه در اســتان 
گلستان به عنوان نخستین اســتانی که تمام ۳۷ 
شهر آن تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته است، 

رسماً افتتاح شد.

معاون علمی و فناوری:

دولت زیرساخت های ارتباط دیجیتال را فراهم کرد 

همکاری با وزارت ارتباطات برای اجرای پروژه فیبرنوری 

اتصال دانش بنیان ها به زنجیره صنعت
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری 

شرکت های دانش بنیان، از شرکت های بسیار بزرگ و باسابقه گرفته تا شرکت های نوپا، طیف بزرگی از شرکت ها را شامل می شوند. بهترین راهکار برای مجموعه های بزرگی که می خواهند از فرصت های دانش بنیان 
استفاده کنند این است که در صنعت خودشان شرکت های کوچک دانش بنیان را پیدا کنند و مشارکتی را با چنین شرکت های کوچکی به وجود آورند.

از سوی دیگر هم راستا با دنیا باید پیش رفت. توجه به اتفاقاتی که در دنیا در حوزه دانش بنیان ها و شرکتها نوپا می افتد ضرورت دارد. باید همسو و همراه با دنیا پیش برویم. البته حمایت مدل های مختلف دارد. حمایت 
می تواند ساخت یک بازار و ایجاد فرصت های آن باشد. آموزش، نکته مهم دیگری است که باید به آن توجه شود. باید فرصت های یادگیری و تسهیلات آموزشی را مهیا کنیم و با دانشگاه ها ارتباط برقرار کنیم. یکی دیگر 

از موضوعاتی که در قالب حمایت و تسهیلات است، وصل شدن به زنجیره صنعت است.
نکته مهمی که باید در این رابطه به آن اشاره داشت این است که تعداد و کمیت مهم نیست و کیفیت باید در دستور کار باشد. پس از نامگذاری سالها به اسم دانش بنیان ها، بسیاری از صنایع به اسم دانش بنیان بودن 

فقط از تسهیلات استفاده کردند و خروجی مناسبی نداشتند.
بنابراین تاکید بر تعداد شرکتها نباید موضوع کیفیت را تحت الشعاع قرار داد. بهتر است بر کیفیت همین تعداد شرکت دانش بنیان که فعال هستند تمرکز داشت. نباید اجازه داد نخبگان که اکثر آنها در همین شرکتها 
دانش بنیان موجود فعالیت دارند به دلیل نبود امکانات و تجهیزات از کشور خارج شوند. باید اقتصاد را از دل همین شرکتهای باکیفیت پیش برد. بنابراین توصیه این است که به سمت کیفی سازی و بهره وری حرکت 

کنیم و تمرکز بر افزایش تعداد شرکتها نباشد.
باید فرصت های یادگیری و تسهیلات آموزشی را مهیا کنیم و با دانشگاه ها ارتباط برقرار کنیم. یکی دیگر از موضوعاتی که در قالب حمایت و تسهیلات است، وصل شدن به زنجیره صنعت است. یک کارخانه یا صنعت گر 

قدیمی که در بازار جا افتاده است باید شرکت های دانش بنیان را به عنوان بخش نوآورانه و فناورانه در زنجیره خود قرار دهد.


